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Aika:   17.5.2021 klo 10.00–16.56 
  18.5.2022 klo 10.00–10.38 
 

Paikka: Paasitorni, Helsinki 
 
Läsnä:   Sirpa Laakso   valtuuston puheenjohtaja (este ilmoitettu) 

Sami Viitasaari   valtuuston 1. varapuheenjohtaja 
 Liisa Tamminen valtuuston 2. varapuheenjohtaja 
 
40 valtuuston varsinaista jäsentä  
7 henkilökohtaista varajäsentä 
6 yleisvarajäsentä 
15 hallituksen jäsentä 
6 kassan hallituksen jäsentä  
henkilökuntaa 
Heidi Lehikoinen sihteeri 
Anu Valve  sihteeri 
 

 
1. Kokouksen avaus 

 
Valtuuston 1. varapuheenjohtaja Sami Viitasaari avasi valtuuston 
sääntömääräisen kevätkokouksen 17.5. klo 10.00. 

Kokouksen avauspuheenvuorossa valtuuston 1. varapuheenjohtaja Sami 
Viitasaari nosti esiin tässä kokouksessa päätettäviä isoja asioita ja niiden 
merkityksen liiton vahvistamiseksi ja vakaan ja ammattitaitoisen jäsenpalvelun 
perusteeksi. Hän toivoi valtuuston jäseniltä avointa ja rohkeaa mieltä. 
”Puhalletaan yhteen hiileen, pidetään mieli avoimena, sydän rohkeana ja 
suupielet ylöspäin”. 

2. Läsnäolijoiden toteaminen 
 
Todettiin kokouksen avaushetkellä läsnä olleet henkilöt sekä valtuuston 
kokoonpanossa syyskokouksen jälkeen tapahtuneet muutokset:  

Valtuuston yleisvarajäsen Jouni Korva valittiin työttömyyskassan hallituksen 
yleisvarajäseneksi 17.11.2021. Merkittiin tiedoksi, että hänen tilalle valtuuston 
yleisvarajäseneksi ei nouse kukaan. 
 
Helsinki-Uusimaan alueelta valtuuston varsinainen jäsen Päivi Toroila on 
ilmoittanut eroavansa valtuuston jäsenyydestä 13.2.2022 syynä toiselle 
järjestämisalalle siirtyminen. Todettiin, että Toroilalle on myönnetty ero ja, 
että hänen tilalle varsinaiseksi jäseneksi nousi 1. henkilökohtainen varajäsen 
Christa Pessi. 
 
Pohjois-Suomen alueelta valtuuston varsinainen jäsen Tuija Hietala on 
ilmoittanut eroavansa valtuuston jäsenyydestä 2.3.2022 syynä opiskelu ja alan 
vaihto. Todettiin, että Hietalalle on myönnetty ero ja, että hänen tilalle 
varsinaiseksi jäseneksi nousi 1. varajäsen Päivi Rantaeskola. 
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Todettiin myös, että yleisvarajäsenet Leena Laihonen, Mikko Ruokonen ja 
Marika Ruusunen nousivat tässä kokouksessa äänivaltaisiksi.   
 
Osallistujalista on pöytäkirjan liitteenä. 

3. Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus 
 

Todettiin kokouksen laillisuuden ja päätösvaltaisuuden ehdot: 
 
Laillisuus 
Palvelualojen ammattiliiton sääntöjen 6 § 13. kohdan mukaan valtuusto pitää 
vuosittain kaksi varsinaista kokousta. Kevätkokous pidetään touko-kesäkuussa 
ja syyskokous marras-joulukuussa.  
 
Kokouskutsut 
Sääntöjen 6 § 14. kohdan mukaan valtuuston varsinaisesta kokouksesta on 
lähetettävä osastoille, yhteisöjäsenille ja valtuuston jäsenille kirjallinen 
ennakkoilmoitus viimeistään yhdeksänkymmentä (90) päivää ennen kokousta. 
Lopullinen kokouskutsu valtuuston varsinaiseen kokoukseen on lähetettävä 
kirjallisena valtuutetuille ja tiedoksi osastoille ja yhteisöjäsenille viimeistään 
kaksikymmentäyksi (21) päivää ennen kokousta. 
 
Ennakkoilmoitus tästä kokouksesta on lähetetty valtuutetuille, osastoille ja 
yhteisöjäsenille 19.1. päivätyllä kirjeellä.  
 
Lopullinen kokouskutsu on lähetetty valtuutetuille 21.4., ja se on annettu 
tiedoksi ammattiosastoille ja yhteisöjäsenille samana päivänä.  
 
Päätösvaltaisuus  
Sääntöjen 6 § 8. kohdan mukaan valtuusto on päätösvaltainen, kun 
puheenjohtaja tai joku varapuheenjohtajista ja enemmistö jäsenistä on 
paikalla kokouksessa. 
 
Todettiin, että kokous on laillisesti koolle kutsuttu ja päätösvaltainen. 

  
4.  Kokousvirkailijoiden valinta 

 
4.1. Sihteerit (2) 
 
Valittiin kokouksen sihteereiksi Heidi Lehikoinen ja Anu Valve.  
 
4.2. Pöytäkirjantarkastajat (2) 

 
  Valittiin kaksi pöytäkirjantarkastajaa alueiden esitysten perusteella: 

 
1. Lea Ikonen (Häme-Kaakkois-Suomi) 
2. Sari Pihlajaniemi (Lounais-Suomi) 
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  4.3. Ääntenlaskijat (5) 
 
  Valittiin äänenlaskijoiksi alueiden esitysten perusteella: 
 

1. Jouni Kelaranta (Helsinki-Uusimaa) 
2. Tuuli Elokannas (Lounais-Suomi) 
3. Marika Ruusunen (Itä-Suomi) 
4. Arja Vakkuri (Keski-Suomi-Pohjanmaa) 
5. Hanna-Marina Kojo (Häme-Kaakkois-Suomi) 
  

  Todettiin, että ääntenlaskijoiden puheenjohtajana toimii Tuuli Elokannas. 
 

4.4. Menettelytapavaliokunta 
 

Valittiin menettelytapavaliokunta, jonka muodosti liiton johtoryhmä (Annika 
Rönni-Sällinen, Heidi Lehikoinen, Jukka Mattila ja Timo Piiroinen (Jaana Ylitalo, 
este ja Risto Kalliorinne, este)) ja valtuuston puheenjohtajisto Sami Viitasaari ja 
Liisa Tamminen sekä kokouksen sihteeri Anu Valve.  

        
  4.5. Päätöslausumavaliokunnan jäsenet (7) 
 
  Valittiin päätöslausumavaliokunnan jäsenet alueiden esitysten perusteella: 

 
1. Christa Pessi (Helsinki-Uusimaa) 
2. Aija Laurila (Häme-Kaakkois-Suomi) 
3. Ulla Leskinen (Itä-Suomi) 
4. Kaisa Mäenpää (Lounais-Suomi) 
5. Sonja Harmaala (Pirkanmaa) 
6. Markku Tulisalo (Keski-Suomi-Pohjanmaa) 
7. Paula Soronen (Pohjois-Suomi) 

 
Hallitus valitsi edustajakseen päätöslausumavaliokuntaan Päivi Vehmaan. 
Sihteerinä toimi yhteiskuntasuhteiden vastaava Eveliina Reponen. 
 
4.6.  Vaalivaliokunta 
 

  Valittiin vaalivaliokunnan jäsenet alueiden esitysten perusteella: 
 

1. Aleksi Pakarinen (Helsinki-Uusimaa) 
2. Janne Kankaantähti (Häme-Kaakkois-Suomi) 
3. Minna Ropponen-Korhonen (Itä-Suomi) 
4. Anni Hasunen (Lounais-Suomi) 
5. Anne Nyman (Pirkanmaa) 
6. Heidi Kokko (Keski-Suomi-Pohjanmaa) 
7. Johanna Kusmin (Pohjois-Suomi) 
 
Sihteereinä toimivat Timo Piiroinen ja Sirpa Leppäkangas. 
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5. Kokoussääntöjen hyväksyminen 
 

Hyväksyttiin kokoukselle kokoussäännöt.  
 

6.  Kokouksen esityslistan hyväksyminen  
 
 Hyväksyttiin kokoukselle laadittu esityslista, joka on pöytäkirjan liitteenä. 
 
7.  Puheenjohtajan ajankohtaiskatsaus ja yleiskeskustelu 
 
 Kuultiin liiton puheenjohtaja Annika Rönni-Sällisen ajankohtaiskatsaus. Rönni-

Sällisen puhe on pöytäkirjan liitteenä. 
 

Ajankohtaiskatsauksen päätteeksi käytiin yleiskeskustelu. 
 
Merja Lehto (Helsinki-Uusimaa): Lehto puhui marava-alan ansiokehityksestä 
ja palkkauksesta, joihin on yritetty jo vuosia saada parannuksia. Mitään ei ole 
tapahtunut. Kehitystyö ikään kuin vain jäi ja hautautui jonnekin. Lehto kysyi, 
miksi näin?  
 
Marava-alan tes-neuvotteluja käytiin koronapandemian aikana, kun koko 
alalta lähti työt ja työntekijöiltä ansiot. Yritysten kassat ammottivat 
tyhjyyttään. Muut PAMin alat ehtivät saada kunnolliset korotukset ennen 
pandemiaa. Mutta marava-alalle ei saatu korotuksia.  Neuvotteluja siirrettiin 
useaan kertaan ja kun vihdoin palkankorotuksista päästiin 
neuvottelutulokseen, niin korotukset tulivat vain taulukoihin, ei 
henkilökohtaisiin palkkoihin. Siinä näkyi alan työnantajien kiitos ja arvostus 
alan ammattilaisia kohtaan! Kevään TES-neuvotteluissa saavutettiin 
palkankorotukset ”yleisen linjan mukaisina”. Hyvä niin, mutta paljon jäi vielä 
saamatta! Lehto sanoi. 
 
Lopuksi Lehto nosti esiin Superin ja Tehyn viimeaikaiset toimet jäsentensä 
hyväksi. Tunne, joka näistä liitoista ja niiden toimista jäsenten edusvalvojina 
välittyy, on sitä mitä hän toivoi myös PAMilta.    
 
Tiina Kuusisto (työttömyyskassan hallituksen jäsen): Kuusisto toi osaston 
nuorisovastaavan terveiset valtuustolle.  
 
Liiton jäsenmäärä on ollut laskussa jo vuosia ja sen taittamiseksi on kokeiltu 
monenlaisia keinoja. Nuoret ammattiin opiskelevat ovat jääneet vuosien 
saatossa liian pienelle huomiolle liitossa. Heitä ei näy liiton nuorten 
toiminnassa.  On ymmärrettävää, ettei tiukan taloustilanteessa liitossa 
tahdota resursoida ”tuottamattomiin”, jäsenmaksuvapautusta nauttiviin 
jäseniin. Tämä on kuitenkin vaarallinen ja lyhytnäköinen tie.  Pahimmassa 
tapauksessa meillä on pian sukupolvi, joka ei tiedosta ammattiliittojen 
merkitystä. Tämä tulee pahimmillaan johtamaan yleissitovien 
työehtosopimuksien jäämisen historiaan. Meillä on kaikki mahdollisuudet 
kääntää tämä suunta esimerkiksi oppilaitosjärjestämisellä ja varmistaa, että 
jokainen ammattiin opiskeleva ymmärtää järjestäytymisen merkityksen ja 
liittyisi liittoon, Kuusisto sanoi.  
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Maria Juntunen (Helsinki-Uusimaa): Juntunen oli huolissaan, kun työntekijä 
jätetään täysin yksin sairastuttuaan koronaan. Työnantaja saa päättää 
maksaako se koronaan sairastuneelle siltä ajalta palkan sairauslomatodistusta 
vastaan vai joutuuko työntekijä anomaan rahat itse suoraan Kelasta. Juntusen 
työpaikalla työntekijät anovat itse. Ongelmana on, että osa koronasta 
johtuvista sairauslomatodistuksista on kirjoitettu väärin, ja niistä on puuttunut 
maininta tartuntapäivärahasta tai ”ei ole mahdollisuutta etätyöhön”. 
Työntekijälle selviää sitten Kelan käsittelyn jälkeen, että tiedot ovat vajavaisia. 
Tämäkin olisi selvinnyt heti, jos se joku olisi asiasta kertonut työntekijälle. 
Sama kopio menee palkanlaskijalle todisteena, että työntekijä on 
sairauslomalla. Työntekijä joutuu odottamaan korvauksia kohtuuttoman 
pitkän ajan käsittelyaikojen ollen jopa 38 päivää. Mikäli työnantaja olisi 
maksanut työntekijälle normaalisti sairausajan palkan, ei työntekijälle tulisi 
taloudellisia huolia. Tämän seurauksena, työntekijät eivät enää ilmoita, mikäli 
ovat sairastuneet koronaan ja jatkavat töissään kipeänä, tartuttaen sitten 
ympärillä olevia. 

Marika Ruusunen (Itä-Suomi): Ruusunen puhui PAMin mainonnasta ja 
markkinoinnista, joka on hänen mukaansa jäänyt vuosituhannen taakse. 
Emme tavoita kohderyhmäämme kuten pitäisi. Brändi ei näy, PAMin 
mainoksia ei näy missään. Jalkautuminen mainoslahjojen kanssa ei riitä. 
PAMia tulee nostaa esiin positiivisin mielikuvin ja nuoriin työuransa 
aloittaneisiin kohdistuvaa mainontaa pitää olla. Mainontaan tulee panostaa, 
siten esimerkiksi YTK on saanut jäsenmäärän nousemaan.  

Merja Lehto (Helsinki-Uusimaa): Lehto puhui luottamushenkilöiden 
jaksamisesta. Osa heistä on todella kovilla työnantajien ja työntekijöiden 
kanssa, joku aivan äärirajoilla. Usein luottamushenkilöt ovat niin sitoutuneita 
ajamaan muiden asioita, että eivät huomioi riittävästi omaa jaksamista. Lehto 
toivoi, että jokainen PAMilainen luottamustehtävässä toimiva henkilöstön 
edustaja tekee itselleen toimintasuunnitelman, joka pitää sisällään oman 
jaksamisen työkalut, joilla sekä henkinen että fyysinen jaksaminen paranee. 
Hän toivoi PAMilta apua ja tukea luottamushenkilöille, ennekuin se on liian 
myöhäistä. 

Marika Ruusunen (Itä-Suomi): Ruusunen esitti huolen kampaajien puolesta. 
Vuonna 2018 menetetty yleissitova työehtosopimus on saanut palkat 
laahaamaan vuoden 2017 tasolla. Vuosittain kasvaneet elämiskulut ovat 
aiheuttaneet kampaajille todellisen palkkakuopan, eikä palkka ei riitä 
kattamaan elämisen kuluja. Kampaajat ovat tyytymättömiä liiton toimintaan ja 
ovatkin äänestäneet jaloilla ja siirtyneet YTK:n jäseniksi. Nyt hanskat käteen ja 
neuvottelemaan työnantajien kanssa! 

Mikko Ruokonen (Helsinki-Uusimaa): Ruokonen puhui 
perhevapaauudistuksesta ja niihin liittyvistä neuvotteluista Kaupan liiton 
kanssa. Neuvottelut ovat olleet vaikeita ja vaikuttaa siltä, että työnantajat 
haluavat viedä äideiltä vapaata. Rahassa puhutaan suuruusluokassa alle 0,5 
s/h. Ruokonen toivoi asiaan ratkaisua ja sanoi, että olisi itse valmis 
neuvottelemaan asiasta yrityskohtaisestikin. 
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Janne Kankaantähti (Häme-Kaakkois-Suomi): Kankaantähti puhui 
perhevapaauudistuksesta. Tahtotila on, että Kaupan työehtosopimus 
päivitetään vastamaan lainsäännön uudistuksia. Neuvottelut ovat jumissa ja 
vaikuttaa siltä, että EK koordinoi tässä vahvasti. Kaupan liitto ei tunnu 
ymmärtävän perhevapaan tasapuolista jakamista. Kankaantähti toivoi, että 
neuvottelut saadaan päätökseen ennen ensi syksyn kaupan alan 
palkkaneuvotteluita. 

Tuuli Elokannas (Lounais-Suomi): Elokannas puhui perhevapaauudistuksesta. 
Tavoitteena on saada tasa-arvoa ja aito mahdollisuus yhdistää perhe-elämä ja 
työ. Sen pitäisi olla myös työnantajille iso arvoasia. Työryhmän aikarajat on 
ohitettu jo useampaan kertaan eikä Kaupan liitolla tunnu olevat ratkaisuhalua. 
Elokannas ihmetteli miten syksyn palkkaneuvotteluissa käy, kun tämäkin asia 
on niin vaikea!  

Lea Ikonen (Häme-Kaakkois-Suomi): Ikonen totesi, että maailman tilanteesta 
johtuen elinkustannukset ovat nousseet huimaa vauhtia. Palkka ei enää riitä 
elämiseen. Pamilaisten saatava syksyllä alkavissa palkkaneuvotteluissa 
sellainen euromääräinen korotus, millä oikeasti tulee toimeen! 

Aleksi Pakarinen (Helsinki-Uusimaa): Pakarinen puhui 
perhevapaauudistuksesta. Hän totesi tilanteen olevan erikoinen Kaupan liiton 
kanssa. Työnantajaliitto vastustaa naisten ja miesten välistä tasa-arvoa sekä 
yhdenvertaisuutta vanhempien välillä. Pakarisen totesi ironisesti, ettei meille 
jää muita vaihtoehtoja kuin syksyllä toivottaa kaupan liiton jäsenyrityksille 
”vilkasta joulumyyntiä”. 

Tarja Kaunismäki (Helsinki-Uusimaa): Kaunismäki puhui tes-neuvotteluista 
Paltan kanssa ja kritisoi Paltaa ylimalkaisesta asenteesta. Voiko sitä edes 
kutsua neuvottelemiseksi? Kaunismäen mukaan Palta ei ota huomioon edes 
työnantajan tahtotilaa. Onko mitään järkeä edes neuvotella, kun kaikki 
sanellaan? Lopuksi Kaunismäki kertoi iloisen uutisen.  Ifolorilla saatiin 
paikallisesti sovittua yleiskorotuksen päälle moniosaamislisä, joka 50 euroa 
kuukaudessa. 

Sonja Harmaala (Pirkanmaa): Harmaala totesi, että valtuustolla on isoja 
päätöksiä tehtävänä. Meidän tulee etsiä säästöjä, uudistaa sääntöjä ja 
mielellään tehdä tämä kaikki samassa paketissa ja sen seurauksena odottaa 
jäsenmäärän huikeaa nousua. Kunkin tahoillamme tulisi vaikuttaa siihen, että 
jatkossa ansionkehitys on euromääräinen. Tulevaisuudessa meidän pitää 
tarjota ”kahisevaa”.  Kun työstä saa siihen kuuluvan palkan eli arvostuksen, 
valuu sinne osaavaa ja koulutettua työvoimaa. Liiton on oltava valmis 
muutokseen ja rohkeuteen sekä kuljettava aikaansa edellä.  

Suvi Röntynen (Pohjois-Suomi): Röntynen nosti esiin hallitusohjelman kohdan 
3.5. ”Luottamuksen ja tasa-arvoisten työmarkkinoiden Suomi”, todeten, että 
tässä riittää vielä töitä: YT-lain uudistaminen, työsuojelu, nollatuntisopimukset 
ja työhyvinvoinnin kehittäminen. Jo pelkästään työntekijöiden inhimillisen 
kohtelun lisääminen on asia, josta meidän pitää puhua hänen viitaten uutisiin 
ravintola- ja muotialalla tapahtuneista törkeistä työntekijöiden kohteluista. 



PALVELUALOJEN AMMATTILIITTO PAM ry     8 (47) 
 
Valtuuston kevätkokous 17.-18.5.2022 

Paasitorni, Helsinki 

 
Röntynen piti tärkeänä ajaa ammattiliittojen kanneoikeutta. Hän muistutti, 
että meillä on tämä hallituskausi eli lähes vuosi aikaa nostaa keskusteluun 
aiheita, jotka parantavat työntekijän asemaa. Samalla hän toivoi rohkeutta 
valmistautua myös tulevaan. Jo nyt on näkyvissä se, että todennäköisesti 
seuraavalla hallituskaudella politiikkaa tullaan tekemään kylmääviä 
leikkauslistoja rakentamalla. Jo nyt on nähtävissä avauksia siitä, mistä ja keiltä 
pitäisi leikata. Ja me matalapalkkaiset työntekijät kyllä tiedetään keneen ne 
pahiten osuvat! On paljon vielä tekemistä sen eteen, että myös palvelualojen 
työntekijä voisivat tulla toimeen omalla työllään.  

Kokous keskeytettiin lounastauon ajaksi 11.45–12.45. 

Kokousta jatkettiin, puheenjohtajana Sami Viitasaari. 

Merkittiin kuulluksi Annika Rönni-Sällisen ajankohtaiskatsaus ja 
yleiskeskustelussa pidetyt puheenvuorot, jotka toimivat 
päätöslausumavaliokunnan työn pohjana. 

 
8.  Hallituksen jäsenten valinta 

 
Todettiin, että hallituksesta 28.2.2022 eronneen Christian Karaun 
(kiinteistöpalveluala, Pirkanmaa) ja 23.3.2022 eronneen Satu Kuosmasen 
(marava-ala, Helsinki-Uusimaa) ja 30.4.2022 eronneen Petri Järvisen (kaupan 
ala, Helsinki-Uusimaa) tilalle on valittava uudet hallituksen jäsenet 
loppukauden ajaksi. 
 
Puheenjohtaja totesi liittokokouksessa hyväksytyn ponnen: 
 
Liiton hallituksen varsinaisten jäsenten ja yleisvarajäsenten sekä valtuuston 
puheenjohtajien valinnoissa on huomioitu ammattiryhmittäinen sekä 
alueellinen tasapuolisuus sekä mahdollisimman monipuolisesti jäsenkunnan 
rakenne ja pamilaisten toimialojen yritysrakenne. Liittokokous piti 
perusteltuna, että valtuusto kunnioittaa liittokokouksen näkemystä 
tasapuolisuudesta, mikäli joutuu toimikautensa kuluessa suorittamaan liiton 
sääntöjen määräämällä tavalla uudelleenvalintoja. 
 
Puheenjohtaja avasi keskustelun. 

 
Piia Kuusniemi (Helsinki-Uusimaa): Kuusiniemi teki esityksen hallituksen 
jäseneksi: 
 
Helsinki-Uusimaan alueen valtuustoryhmä esittää Merja Lehtoa marava-alan 
hallituspaikalle Satu Kuosmasen tilalle. Merjalla on vuosien kokemus marava-
alalla pääluottamusmiehenä ja työsuojeluvaltuutettuna. Hän on väsymättä 
puurtanut työntekijöiden oikeuksien puolesta, ja tätä kautta hankkinut 
arvokasta kokemusta, jollaista vaaditaan hallituksen jäseneltä. Merja ei 
myöskään emmi, kun pitää saada suu auki.  Merjalla on myös erittäin vahva ja 
laaja kokemus ammattiosaston toiminnasta. Joka myös lisää osaamista ja 
kykyä toimia PAMin hallituksessa. Hän on toiminut osastossa useassa roolissa 
mm. puheenjohtajana, sihteerinä, johtokunnan jäsenenä. Merja on myös 
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sopimusalatoimikunnan jäsen. Merjalla on kaikkea sitä mitä vaaditaan 
hallituspaikan tehtävien hoitoon, on kokemusta ja näkemystä. 
 
Kuusniemi teki samalla henkilökohtaisesti esityksen Lehdosta.   
 
Aleksi Pakarinen (Helsinki-Uusimaa): Pakarinen teki esityksen hallituksen 
jäseneksi: 
 
Helsinki-Uusimaan alueen valtuustoryhmä esittää Petri Järvisen tilalle 
hallituksen jäseneksi Mikko Ruokosta.  
 
Pakarinen teki samalla henkilökohtaisesti esityksen Ruokosesta.  
 
Maija Nytorp (Pirkanmaa): Nytorp teki esityksen hallituksen jäseneksi: 
 
Pirkanmaan alueen valtuustoryhmä esittää Christian Karaun tilalle hallituksen 
jäseneksi Päivi Vuorinen-Vileniä. Päivillä on 30 vuoden kokemus 
kiinteistöalasta. Hän on osaston puheenjohtaja ja toimii 
pääluottamusmiehenä ISS:llä. Päivi on jämpti, rehellinen, aikaansaava ja 
luotettava. 
 
Nytorp teki samalla henkilökohtaisesti esityksen Vuorinen-Vilenistä. 
 
Todettiin, että muita esityksiä ei ollut, joten hallitukseen jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi valittiin Christian Karaun tilalle Päivi Vuorinen-Vilen, Petri 
Järvisen tilalle Mikko Ruokonen ja Satu Kuosmasen tilalle Merja Lehto.  
 
Uudet hallituksen jäsenet kukitettiin ja puheenjohtaja onnitteli heitä. 
 
Todettiin, että yleisvarajäsenet Lauri Iso-Lähteenmäki, Tiina Enqvist ja Sami 
Kymäläinen nousivat äänivaltaisiksi edustajiksi tässä kokouksessa hallitukseen 
valittujen tilalle.  
 
Puheenjohtajaksi vaihtui Liisa Tamminen. 
 

9. Liiton sääntöjen ja osaston mallisääntöjen uudistaminen 
 

Kuultiin liiton viestintäjohtaja Timo Piiroisen alustus liiton sääntöjen ja osaston 
mallisääntöjen uudistamiseksi.   

 
 Puheenjohtaja avasi keskustelun.  
 

Sari Pihlajaniemi (Lounais-Suomi): Pihlajaniemi esitti kannatetun 
muutosesityksen: Esitän tämän kohdan sääntöjen pysymistä nykyisellään: 
Liiton säännöt 5§ Liittokokous, kohdat 9–11: 

 
9. Liittokokousedustajat valitaan liittoäänestyksellä kuhunkin vaalipiiriin kuuluvien 

jäsenosastojen henkilöjäsenten kesken toimeenpantavilla salaisilla suhteellisilla 
vaaleilla yhdistyslain 29 § 3. momentin 2-kohdan tarkoittamalla tavalla. 
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10. Vaalipiirit ovat kulloinkin voimassa olevan virallisen maakuntajaon mukaiset 

maakunnat, kuitenkin niin, että valtakunnalliset osastot muodostavat yhden 
yhteisen vaalipiirin. 

 
11. Liittokokousedustajat valitaan siten, että kustakin vaalipiiristä valitaan siihen 

kuuluvien osastojen yhteisen jäsenmäärän perusteella yksi (1) edustaja kutakin 
alkavaa kuuttasataa (600) jäsentä kohti. Kustakin vaalipiiristä varsinaisiksi 
liittokokousedustajiksi valitsematta jääneet ehdokkaat ovat varalla 
äänimääriensä mukaisessa järjestyksessä omalta ehdokaslistaltaan tai omasta 
vaaliliitostaan. 

 
Laura Hyppölä (Helsinki-Uusimaa): Hyppölä esitti kannatetun 
muutosesityksen: Lisäys kohtaan b (lihavoitu teksti): 

 
6 § Valtuusto 
 
Valtuusto käyttää päätäntävaltaa niissä asioissa, jotka eivät kuulu näiden 
sääntöjen nojalla tai lain mukaan liittokokouksen tai hallituksen päätettäväksi. 
Sen lisäksi, mitä näissä säännöissä on muualla sanottu, valtuuston tehtävänä 
on 
a. valita seuraavaan varsinaiseen liittokokoukseen saakka liiton puheenjohtaja 
(hallituksen puheenjohtaja), muut hallituksen varsinaiset jäsenet sekä 
yleisvarajäsenet sekä hallituksen puheenjohtajan henkilökohtainen varajäsen, 
jos jonkun heistä tehtävä on päättynyt tai joku heistä on eronnut tai erotettu 
tehtävästään kesken toimikauden 
b. erottaa hallitus tai yksittäinen hallituksen jäsen, valtuuston 
puheenjohtajisto tai yksittäinen puheenjohtaja tai yksittäinen valtuuston 
jäsen luottamuspulan vuoksi näissä säännöissä tarkemmin määritellyin tavoin 
c. valita keskuudestaan seuraavaan varsinaiseen liittokokoukseen saakka 
valtuuston puheenjohtaja ja varapuheenjohtajat, jos jonkun heistä tehtävä on 
päättynyt, erotettu luottamuspulan vuoksi tai joku heistä on eronnut 
tehtävästään kesken toimikauden 
 
Arto Halonen (Pirkanmaa): Halonen halusi selvennystä hallituksen esityksessä 
olevaan epäloogiseen jäsenmäärän porrastukseen, jonka mukaan 
liittokokousedustajien lukumäärä ammattiosastoittain määräytyy.  
 
Sami Kymäläinen (Valtakunnalliset): Kymäläinen kysyi hallituksen esityksestä 
liiton säännöiksi kohdasta 6 § Valtuusto, kohta 19: (Ylimääräinen kokous on 
pidettävä myös, jos valtuusto varsinaisessa kokouksessaan vähintään ¾ 
äänten enemmistöllä kannattaa hallituksen erottamista luottamuspulasta 
johtuen. Tällöin ylimääräinen kokous on kutsuttava koolle kolmen (3) 
kuukauden kuluessa kyseisestä valtuuston varsinaisesta kokouksesta lukien. 
Päätös hallituksen erottamisesta tehdään, jos vähintään ¾ annetuista äänistä 
sitä ylimääräisessä valtuuston kokouksessa kannattaa.) Onko niin, että 
”luottamuspulainen” hallitus istuu vielä kolme kuukautta? Tähän pitää saada 
toinen malli, esimerkiksi väliaikainen toimitushallitus.  
 
Aleksi Pakarinen (Helsinki-Uusimaa): Pakarinen pohti liittokokousedustajien 
vaalitapaa ja epäili hallituksen esityksen ammattiosastomallista ajavan osastot 
kuppikuntiin ja epädemokraattiseen toimintaan. Hän oli nykyisen vaalimallin 
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kannalla, mutta muistutti kustannustehokkuudesta. Pakarinen halusi aitoa 
kilpailua osastojen välille edustajamääristä.  
 
Tuuli Elokannas (Lounais-Suomi): Elokannas kannatti Pihlajaniemen 
muutosesitystä eli nykyisessä vaalitavassa pysymistä. Hän näki paljon riskejä 
hallituksen esityksessä esimerkiksi pienille ja ns. ei aktiivisille osastoille 
ilmaiset pääsyliput liittokokoukseen. 
 
Sami Kymäläinen (Valtakunnalliset): Kymäläinen esitti kannatetun 
muutosesityksen: Lisäys (lihavoituna) kohtaan 6 § Valtuusto, kohta 19: 
 
"Ylimääräinen kokous on pidettävä myös, jos valtuusto varsinaisessa 
kokouksessaan vähintään ¾ äänten enemmistöllä kannattaa hallituksen 
erottamista luottamuspulasta johtuen. Tällöin ylimääräinen kokous on 
kutsuttava koolle kolmen (3) kuukauden kuluessa kyseisestä valtuuston 
varsinaisesta kokouksesta lukien. Päätös hallituksen erottamisesta tehdään, 
jos vähintään ¾ annetuista äänistä sitä ylimääräisessä valtuuston kokouksessa 
kannattaa. Kahden kokouksen välisenä aikana hallituksen tehtäviä hoitaa 
erikseen valittava toimielin". 
 
Aleksi Pakarinen (Helsinki-Uusimaa): Pakarinen esitti kannatetun 
muutosesityksen: 
 
Hallitus esittää osaston mallisääntöihin lisäystä, jossa lisätään 9 § kohdaksi 4. 
Uusi virke:” 4. Johtokunnan kokoonpanossa pyritään huomioimaan 
jäsenkunnan monimuotoisuus.”  
 
Esitän, että ko. lisäystä ei tehdä ja kyseinen pykälä jätetään sellaiseksi, kuin se 
nykyisissä säännöissä on.  

 
Sonja Harmaala (Pirkanmaa): Harmaala totesi, että täydellistä vaalitapaa ei 
tule koskaan olemaan. Sellaista, jolla saadaan kaikki hyvät ja aktiiviset ihmiset 
mukaan. Jos pitäydytään vanhassa mallissa, mikään ei muutu. Jos annetaan 
uudelle mahdollisuus, jotain hyvää voi tapahtua. Mutta aina voidaan palata 
vanhaan. Muutosta ei pidä pelätä, meidän pitää olla rohkeita!  
 
Jouni Kelaranta (Helsinki-Uusimaa): Kelaranta kannatti ”vanhaa” (nykyistä) 
mallia. 
 
Kokous keskeytettiin. Menettelytapavaliokunta kokoontui klo 13.40–14.40. 
Kokousta jatkettiin.   
 
Annika Rönni-Sällinen esitti menettelytapavaliokunnan puolesta 
menettelytapavaliokunnan vastaukset muutosesityksiin: 
 
Menettelytapavaliokunta esitti kokoukselle, että Hyppölän esitystä ei 
hyväksytä. Perusteluina hallinnon perusperiaate siitä, että vain se toimielin, 
joka ottaa voi myös vain erottaa. Hyvään hallintoon ei kuulu, että mikään 
toimielin itse erottaisi ja täydentäisi kokoonpanoaan. 
Menettelytapavaliokunta näki myös riskinä, että valtuuston jäsenten uskallus 
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olla erimieltä asioista rajoittuisi ja uhka asiaerimielisyyksien tulkitsemiseksi 
luottamuspulaksi jotain jäsentä kohtaan vaikeuttaisi hallinnon työskentelyä. 
 
Menettelytapavaliokunta ei myöskään esittänyt Kymäläisen muutosesityksen 
hyväksymistä. Mikäli liitto jäisi yhtäkkiä kokonaan ilman hallitusta, tilanne olisi 
kestämätön. Toimintakykyistä ja vastuuta ottavaa väliaikaista toimielintä ei 
pystytä kokoamaan esitetyllä aikataululla. Kolmen kuukauden ns. harkinta- ja 
valmisteluaika on välttämätön. Rönni-Sällinen totesi vielä, että hallituksen 
esitys koskee nimenomaan koko hallituksen erottamista. Yksittäisten 
hallituksen jäsenten kohdalla pätee esimerkiksi rikosasioissa normaalit 
erottamissäännökset.  
 
Menettelytapavaliokunta esitti Pakarisen muutosesityksen hyväksymistä 
osaston mallisääntöihin. 
 
Menettelytapavaliokunta esitti kokoukselle, että Pihlajaniemen 
muutosesitystä ei hyväksytä. Mutta koska valtuusto ei käynyt kovinkaan 
paljon keskustelua asiasta, menettelytapavaliokunta esitti, että salissa 
suoritetaan asiasta koeäänestys ja sillä saadaan valtuustolta selvempi kanta 
vaalimuotoon. 
 
Halosen kysymykseen osastojen liittokokouksen edustajamääristä ja 
porrastuksesta Rönni-Sällinen vastasi, että porrastuksella on katsottu saatavan 
kokonaisuudessaan tasapainoinen kokoonpano liittokokousedustajia. Kaikilla 
osastoilla on mahdollisuus yhteen edustajaan ja on totta, että isot 
ammattiosastot menettävät muutamia edustajapaikkoja.  
Menettelytapavaliokunnan vastausten jälkeen puheenjohtaja avasi 
keskustelun. Puheenvuoropyyntöjä ei ollut.  
 
Puheenjohtaja totesi, että menettelytapavaliokunnan toiveesta siirrytään 
koeäänestykseen liiton sääntöjen osalta vaalimuodosta: 
 
Vihreä (hallituksen pohjaesitys ns. osastomalli) 
Punainen (Pihlajaniemen vastaesitys ns. nykyinen malli) 
Valkoinen (tyhjä). 
 
Suoritettiin koeäänestys. 
 
Menettelytapavaliokunnan puheenjohtaja Annika Rönni-Sällinen totesi, että 
koeäänestyksen perusteella hallituksen esitys eli. ns. osastomalli ei saanut 
sääntöjen mukaista 2/3:n kannatusta. 
 
Menettelytapavaliokunta esitti, että kokous hyväksyisi Pihlajaniemen 
muutosesityksen. 
 
Selvyyden vuoksi todettiin vielä, että sääntöjen numerointia korjataan niin, 
että hallituksen esityksessä ollut kohta 11 korjataan kohdaksi 12 (Kullakin 
yhteisöjäsenellä on oikeus lähettää yksi (1) edustaja liittokokoukseen. 
Edustajalla on kokouksessa puhe- ja läsnäolo-oikeus.). 
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Valtuusto päätti hyväksyä liiton säännöt ja ammattiosaston mallisäännöt 
hallituksen esityksen mukaan em. muutoksilla. 

 
11.  Valtuustoaloitteista päättäminen 

 
Todettiin valtuustolle saapuneet 11 aloitetta, joihin hallitus on laatinut 
lausunnot.  

 
Aloite 1: Aloite emännän tehtävästä  
 

Päiväkotien, hoivakotien ja koulujen emäntä hallitsee niin ruokahuollon 
turvallisen toteuttamisen kuin tilojen puhtaanapidon, jotta tiloissa on 
turvallista toimia. Työ vaatii monipuolista osaamista ja se tulee huomioida 
myös palkkauksessa. 
 
PAM Hotelli- ja Ravintola-alan Oulun osasto 710 esittää, että työnkuvan 
monipuolisuus huomioitaisiin työn vaativuustasoa arvioitaessa nykyistä 
paremmin – mitä monipuolisemmat tehtävät sitä vaativampaa työ on. 
 
Taustaa ja perustelut: 
 
Työntekijöiden tehtävänkuvat ovat laajentuneet yritysten hakiessa 
synergiaetua teettämällä samalla työntekijällä useampia tehtäviä. Tehtäviä 
yhdistellään laajoiksi kokonaisuuksiksi. Päiväkodin lasten ruokailujen 
hoitamisen ja tilojen puhtaana pitämisen yhdistäminen yhden työntekijän 
tehtäväksi on tästä yleistyvä esimerkki. Tästä ruokahuollon ja puhtaanapidon 
tehtävien yhdistelmästä käytetään tässä aloitteessa nimikettä emäntä. 
 
Tässä kuitenkin unohtuu usein se, että tehtävien monipuolistuminen 
tarkoittaa myös työn muuttumista vaativammaksi. Emännän tulee 
työnantajan vaatimusten mukaan pystyä toimimaan huippusiivoojana ja 
pyörittää ruokahuoltoa huippuravintolan tasolla. Työntekijän tulee siis olla 
kahden alan ammattitaitaja. Moniosaaminen näkyy kuitenkin harvoin 
palvelualoilla toimeentuloa parantavana tekijänä. 
 
Tehtävänkuvan laajentaminen voi tapahtua yhden työehtosopimuksen sisällä 
tai tehtävä voi koostua useamman työehtosopimuksen piiriin laskettavista 
tehtävästä. Emännän tapauksessa osa tehtävistä on MaRaVa:n 
työehtosopimuksen mukaista työtä ja osa Kiinteistöpalvelualan 
työehtosopimuksen mukaista työtä. Työehtosopimusten rajat ylittävien 
tehtävien yhdistämisessä haasteeksi tulee mitä työehtosopimusta työsuhteen 
ehtoihin pääsääntöisesti noudatetaan ja miten palkka ja lisät määräytyvät. 
 
Ehdotammekin valtuustolle, että työehtosopimuksiin kirjataan pöytäkirjalla, 
miten toimitaan tilanteissa, joissa työntekijän tehtävä vaatii moniosaamista 
ja/tai muodostuu useamman työehtosopimuksen piiriin kuuluvista tehtävistä. 
Tehtävien monipuolistuminen tulisi huomioida työn vaatimustasoa 
korottavana tekijänä nostaen näin myös työntekijän palkkaa. 
 
PAM Hotelli- ja Ravintola-alan Oulun osasto 710 
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Hallituksen lausunto: 
 

Työtehtävien laajentuminen/muuttuminen tarjoaa samalla sekä haasteita että 
mahdollisuuksia. Työtehtävien monipuolistuminen ja niin sanottu 
moniosaaminen voi mahdollistaa osa-aikatyöstä entistä enemmän 
kokoaikatyöhön ja kokoaikatyö taas nostaa työntekijän ansiotasoa.  
 
Aloitteessa mainitusta kahden tai useamman työehtosopimuksen piirissä 
tehtävästä työstä ei alan työehtosopimuksessa ole mainintaa. Lähtökohtana 
tulee olla, että työntekijöihin sovelletaan työehtosopimusta ja 
mahdollisimman monen työntekijän työsuhteen ehdot turvataan 
työehtosopimuksien kautta.  
 
Matkailu-, ravintola- ja vapaa-ajan palveluita koskevan työehtosopimuksen 
mukaisesti palkkaa maksetaan sen mukaisesti mitä työntekijä tekee 
suurimman osan työstään. Jos työntekijä suorittaa vaativamman 
palkkaryhmän mukaista työtä, niin työnantajan ja työntekijän on sovittava 
palkkaa korottavasta suhteellisesta osuudesta. Vaativammasta työstä tulee 
alan työehtosopimuksen mukaisesti maksaa enemmän palkkaa em. 
mukaisesti. 
 
Alan palkkausjärjestelmää kehitettäessä on hyvä huomioida työn 
moninaistuminen ja se, että työn tekiminen ja sen muodot ovat muuttuneet.  

 
Päätösesitys: Valtuusto päättää siirtää aloitteen matkailu-, ravintola-, ja vapaa-ajan 

palveluiden sopimusalatoimikunnan käsiteltäväksi. 
 
Päätös: Valtuusto päätti siirtää aloitteen matkailu-, ravintola-, ja vapaa-ajan 

palveluiden sopimusalatoimikunnan käsiteltäväksi. 
 
Aloite 2:  Periaatteet varallaololle, hätätyölle, työvuorojen pidentämiselle ja 

päivystämiselle työehtosopimuksiin  
 

PAM Hotelli- ja Ravintola-alan Oulun osasto 710 esittää, että 
työehtosopimuksiin kirjataan periaatteet varallaololle, päivystämiselle, 
hätätyölle ja työvuorojen pidentämiselle. Periaatteet kattavat säännöt siitä, 
miten näistä tilanteista työntekijälle aiheutuva haitta korvataan työntekijälle 
ja miten niistä sovitaan. 
 
Taustaa ja perustelut: 
 
Työnantajat seuraavat tarkkaan työntekijöiden työaikoja. Työntekijän tulee 
palvelualoilla pääsääntöisesti olla töissä työnantajan määrittelemänä aikana. 
Joustoja työvuorojen alkamisen ja loppumisen suhteen ei ole. Työntekijällä ei 
ole ilman työnantajan lupaa oikeutta poiketa työvuorolistojen mukaisista 
työajoista. Työnantaja voi kuitenkin olla työntekijään yhteydessä työaikojen 
ulkopuolella työaikojen muutoksista, esimerkiksi muokatakseen julkaistuja 
työaikoja tai hälyttääkseen töihin. Riviesimiesten tehtävänä saattaa myös olla 
työaikojen ulkopuolella hoitaa sijaisjärjestelyitä sairaustapauksissa. Näistä 
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aiheutuva haitta tulisi myös korvata työntekijöille, mutta osassa 
työehtosopimuksista ei näistä ole mainintaa. 
 
Ehdotammekin valtuustolle, että työehtosopimuksiin kirjataan perusteet 
hätätyön, päivystämisen, varallaolon ja työvuorojen pidentämisen sopimisesta 
ja niistä aiheutuvan haitan korvaamisesta työntekijöille. 
 
PAM Hotelli- ja Ravintola-alan Oulun osasto 710 

 
Hallituksen lausunto: 
 

Työaikalain mukaan jokaiselle työpaikalle on laadittava työvuoroluettelo, josta 
käyvät ilmi työntekijän säännöllisen työajan alkamisen ja päättymisen 
ajankohdat. Työvuoroa saa sen julkaisemisen jälkeen muuttaa vain työntekijän 
suostumuksella tai töiden järjestelyihin liittyvästä pakollisesta syystä. 
 
Työehtosopimuksin on työvuoroluetteloon liittyen sovittu alakohtaisia 
määräyksiä, mutta päävelvoitteet määräytyvät työaikalain perussäännöksestä.  
Määräys sitoo kumpaakin osapuolta, eli myöskään työnantajalla ei ole ilman 
toisen osapuolen lupaa tai pakottavaa syytä muuttaa vuoroja eli edellyttää 
työntekoa muuna aikana. 

 
Työskentely muulloin kuin työvuoroluetteloon merkittyinä aikoina voi siten 
perustua sopimiseen tai poikkeukselliseen tilanteeseen työpaikalla. Osapuolet 
voivat myös sopia järjestelyistä, jolloin samalla on sovittava siitä maksetusta 
korvauksesta. 
 
Aloitteessa esitetyt tilanteet on määritelty työaikalaissa, mutta lisäksi 
työehtosopimuksin voidaan ja kannattaa sopia tarkempia ja parempia 
määräyksiä sekä erillisiä korvauksia. 

 
Työvuorojen pidentäminen perustuu useimmiten työnantajan velvollisuuteen 
tarjota lisätyötä osa-aikaisille työntekijöilleen. Mikäli työntekijä on suostunut 
vastaanottamaan lisätyötä, on hänellä siihen lähtökohtaisesti myös 
velvollisuus. 
 
Usein kuitenkin työyövuorot tehdään jo alustavasti pituudeltaan alamittaisiksi 
ja työpäivän edetessä pidennetään tarpeen vaatiessa työpäivän pituutta. Kyse 
tällöin ei ole aidosta lain tarkoittamasta lisätyöstä vaan yrityksen työvoiman 
sijoittamisen oikea-aikaisuuden riskin siirtämisestä työntekijöille.   
 
Työvuoroja pidennettäessä ja lisätyötä tarjottaessa tulee työehtosopimuksiin 
saada määräykset, joiden perusteella työntekijöille tulee mahdollistaa olla 
ottamatta vastaan tarjottua lisätyötä. Samoin työehtosopimusten 
muutosesityksiksi tulee ottaa mukaan tarjotun lisätyön korotettu palkanosa. 
 
Varallaolosta on säädetty työaikalain määräyksillä, mutta laissa ei kuitenkaan 
ole määräystä varallaolokorvauksesta. 
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Työehtosopimustavoitteiksi tulee ottaa varallaoloa koskevat määräykset, 
kuten kirjallisesti tehtävä varallaolosopimus ja varallaolokorvauksien 
vähimmäismäärät. 
 
Päivystys ymmärretään yleisesti samaksi kuin varallaolo, mutta 
oikeuskäytännössä päivystys katsotaan pääsääntöisesti työajaksi, joka 
ennakkoon on ilmoitettava työvuoroluettelossa ja tältä työajalta on 
maksettava palkkaa. Päivystys ei siten aiheuta ennakkoon suunniteltuihin 
työvuoroihin muutoksia. 
 
Hätätyö on työaikalaissa säädetty varsin tarkasti ja sitä valvotaan 
työsuojeluviranomaisen toimesta, joten työehtosopimuksilla ei liene tarvetta 
parantaa hätätyönmääräyksiä muuten, kuin korotetun palkan osalta. 
 
Sen sijaan niin sanottuja hälytysluontoisia töitä, joita tarjotaan työntekijöille 
työvuoron jo päätyttyä, on tarpeellista saada työehtosopimuksiin määräyksiä 
esim. hälytyskorvauksesta tai korotetusta palkasta.  
 
Työn ja vapaa-ajan yhteensovittamista voidaan ja pitää parantaa 
työaikajärjestelyillä.  Onnistunut yhteensovittaminen vähentää stressiä ja 
muuta psykososiaalista kuormitusta. Tämä lisää myös työn tuottavuutta ja 
alan vetovoimaisuutta.  

 
Päätösesitys: Valtuusto päättää siirtää aloitteen matkailu-, ravintola-, ja vapaa-ajan 

palveluiden sopimusalatoimikunnan käsiteltäväksi. 
 
Päätös: Valtuusto päätti siirtää aloitteen matkailu-, ravintola-, ja vapaa-ajan 

palveluiden sopimusalatoimikunnan käsiteltäväksi. 
 
Aloite 3: Yksin työskentelevien työturvallisuus  
 

Taustaa ja perustelut: 
 
Majoitus ja ravintola-alalla työskentelee suuri määrä työntekijöitä yksin, joko 
koko vuoron tai osittain. Yksin työskentelevien työntekijöiden työturvallisuus 
on otettava huomioon. Työskentelemme asiakaspalvelutehtävissä, jossa 
emme tiedä miten asiakkaat käyttäytyvät tai voivat. Kohtaamme yllättäviäkin 
tilanteita työvuoromme aikana. Työskentelemme myös kolmivuorossa, jossa 
asiakkaat saattavat käyttäytyä epäasiallisesti tai jopa agressiivisesti. 
Muutenkin ala kärsii työntekijäpulasta, joten miten turvaamme tämän asian? 
 
PAM hotelli- ja ravintola-alan Turun osasto 702 ry esittää, että 
tästä käydään työntekijä- ja työnantajaliittojen välillä keskustelua, miten 
turvataan työntekijöiden turvallisuus. Esimerkiksi henkilökohtainen 
turvahälytin, vartija, kiertävä vartija tai yrityksen oma turvaohjelma. Eniten 
olemme huolissamme pienissä yrityksissä työskentelevien työturvallisuudesta. 
 
PAM hotelli- ja ravintola-alan Turun osasto 702 ry 

 
Hallituksen lausunto: 
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PAMin jäsenkyselyiden perusteella olemme voineet seurata myös majoitus- ja 
ravintoala-alan jäsentemme kokemuksia asiakasväkivallasta, häirinnästä sekä 
seksuaalisesta häirinnästä. Marraskuussa 2021 tehty kysely näytti 
asiakasväkivallan hieman laskeneen mutta tiedämme, että koronavuosi 
vaikuttaa kaikkeen tilastointiin. Trendi asiakkaiden taholta tulevaan fyysiseen 
ja psyykkiseen väkivaltaan on ollut pitkällä aikavälillä kasvava. Osa ilmiöstä on 
myös piilossa ilmoittamattomuuden vuoksi. 
 
Yksintyöskentelyyn liittyy muitakin riskejä kuin väkivallan uhkaa. Tapaturma, 
joka sattuu työpaikalla, jossa ei ole muita työntekijöitä auttamassa ja 
hälyttämässä apua, johtaa todennäköisemmin vakavaan seuraamukseen. 
Näyttöä siitä, että yksityöskentely itsessään lisäisi väkivallan uhkaa ei ole, 
mutta on kiistämättä niin, että esimerkiksi ryöstön kokeminen on yksin 
huomattavasti traumaattisempaa kuin että toinen työtoveri on myös läsnä.  
 
Työturvallisuuslaki velvoittaa työnantajaa, joka järjestää työn niin, että 
työntekijä työskentelee yksin, huolehtimaan, että siitä johtuva vaara on 
mahdollisimman vähäinen. Työnantajan tulee jatkuvasti seurata ja arvioida 
vaaroja työoloissa ja reagoida asianmukaisin keinoin työntekijän 
turvallisuuden takaamiseksi. Tiedämme, että riittäviä toimia ei aina tehdä. 
 
Yhdymme aloitteen tekijöiden huoleen turvattomuuden lisääntymisestä. 
Viimeaikaiset ulostulot medioissa ovat osoittaneet, että huolta ravintola-alalla 
kannattaa kantaa pienissä yrityksissä työskentelevien lisäksi myös suurempien 
yritysten työntekijöistä. Aihetta olisi syytä pitää esillä sekä ehdottaa yhteisen 
tiedottamisen tai ohjeistamisen teemaksi työnantajajärjestön kanssa. 

 
Päätösesitys: Valtuusto päättää siirtää aloitteen kaikkiin sopimusalatoimikuntiin 

käsiteltäväksi. 
 
 Ulla Leskinen (Itä-Suomi): Leskinen esitti kiitokset, että aloitteessa on 

ansiokkaasti nostettu esiin palvelualoilla työskentelevien turvallisuuden 
tunteen vähentyminen ja konkreettinen uhkaavien asiakaspalvelutilanteiden 
lisääntyminen. PAMin on nostettava esille palvelualoilla työskentelevien 
ihmisten arki, kuinka turvatonta se voi olla. On myös työnantajien velvollisuus 
perehdyttää, valvoa ja reagoida ympäristössä tapahtuviin muutoksiin.  

 
Päätös: Valtuusto päätti siirtää aloitteen kaikkiin sopimusalatoimikuntiin 

käsiteltäväksi. 
 
Aloite 4: Esimiesten jaksaminen vaikuttaa koko työyhteisön hyvinvointiin  
 

Me pääkaupunkiseudun esimiesten ammattiosastossa olemme huolissamme 
esimiesten työssäjaksamisesta. 
 
Marava-aloilla tilanne on todella hurja. Esimiesten pitäisi hoitaa todella 
pienellä porukalla ravintoloitaan ja hotellejaan, jotta tämä taloudellinen 
kurjuus helpottaisi. Kaupan esimiehet taas tekevät pitkää päivää jaksaminen 
äärirajoilla kiireisissä ja kuormittavissa tehtävissä. 
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Esimiehet joutuvat myös usein pakon edessä tekemään paljon töitä omalla 
ajalla, paikkaamaan sairausloma ja venymään kiireen keskellä enemmän kuin 
muut työntekijät. Toki tiedossa on ettei olisi pakko, mutta käytännössä, jos 
haluaa työpaikkansa pitää ja saada muiden työntekijän helpommaksi tai edes 
siedettävästi, näin on vain toimittava. Usein tästä venymisestä ei saa edes 
kiitosta palkaksi, saatikka vaikka rahaa tai ylimääräistä vapaata, vaan 
oletetaan että se on meidän velvollisuutemme sekä työnantajaa, että muuta 
henkilökuntaa kohtaan. Kun esimies väsyy, se heijastuu koko työyhteisön 
hyvinvointiin ja aiheuttaa harmia myös asiakkaille. 
 
Toivoisimme, että valtuustossa käsiteltäisiin PAM:n keinoja tukea meitä 
väliportaan esimiehiä, jotka usein otamme iskuja vastaan molemmista 
suunnista, omilta esimiehiltämme ja työntekijöiltämme ja silti yritämme 
parhaamme pärjätäksemme ja jaksaaksemme. Esimerkkeinä mahdollisista 
keinoista olemme ajatelleet mahdollisuutta jonkin pamilaisille esimiehille 
suunnatun valtakunnallisen chattipalvelun tai vertaisryhmän tai muun 
perustamista. Lisäksi olemme pohtineet Pamin ja työnantajien yhteisistä 
toimista kehitettävää esimiesten jaksamiseen liittyvää ohjelmaa, johon 
molemmat sitoutuisivat ja jonkinlaista esimiehille kohdistettua kyselyä, jonka 
tuloksista voisi saada aikaan julkista keskustelua ja ymmärrystä meitä kohtaan. 
 
Pääkaupunkiseudun esimiesten ammattiosasto 821 

 
Hallituksen lausunto: 
 

Työhyvinvointitoiminta työpaikoilla on jatkuvaa ja kokonaisvaltaista työn, 
työympäristön ja työyhteisön kehittämistä.  Esimiesten hyvinvointi luo 
edellytyksiä myös menestyvälle liiketoiminnalle. Esimiestyön kuormittavuuden 
seuranta ja työajan valvonta edistävät työurien pidentämistä ja koko 
työyhteisön jaksamista. 
 
Alan TES-neuvotteluissa on sovittu työnantajaliitto MaRa ry:n kanssa 
työryhmän perustamisesta esimiesten työhyvinvoinnin, työssäjaksamisen ja 
oman työn hallinnan edistämiseksi. Tämä työryhmä selvittää mahdollisuudet 
käynnistää tätä tarkoitusta tukemaan yhteisen hankkeen. 
 
Myös kaupan tes-neuvotteluissa sovittiin menettelyistä esimiesten jaksamisen 
tukemiseksi. Kaupan alalla oli edellisellä sopimuskaudella käynnissä hanke 
esimiesten työhyvinvoinnin tukemiseksi. Hanketta päätettiin jatkaa tällä 
sopimuskaudella. 

 
Päätösesitys: Valtuusto merkitsee aloitteen tiedoksi. 
 
Päätös: Valtuusto merkitsi aloitteen tiedoksi. 
 
Aloite 5:  Romahduttaako ravintola-alan tauottomuus alan houkuttelevuutta  
 

Taustaa ja perustelut: 
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Tauottomuutta pidetään normaalina ravintola-alalla, edes 
työehtosopimuksessa ei huomioida tätä asiaa kunnolla. Tauottomuus on myös 
riski työpaikoilla, koska yhtäjaksoinen työskentely ilman taukoja aiheuttaa 
vaaratilanteita työpaikoilla. Työssä jaksaminen ja työhyvinvointi kärsii ja työstä 
palautuminen pitkittyy. Ravintola-alalla on kohteita, joissa ollaan pitkiäkin 
aikoja yksin esimerkiksi hotellin vastaanotto, jossa asemapaikkaa ei voi jättää 
ilman henkilökuntaa. 
 
PAM hotelli- ja ravintola-alan Turun osasto 702 ry esittää, että työnantaja 
järjestää kiertävän tauottajan tai tarvittaessa työntekijällä on mahdollisuus 
laittaa asemapaikan kohde 
kiinni tauon ajaksi. Sekä työehtosopimukseen kirjataan selkeämmin 
taukokäytännöt. Meidän alamme ei tule kestämään pitkään tällaista 
käytäntöä, jossa taukojen pitäminen on mahdotonta. 

 
PAM hotelli- ja ravintola-alan Turun osasto 702 ry 

 
Hallituksen lausunto: 
 

Matkailu- ravintola- ja vapaa-ajan palveluita koskevan työehtosopimuksen 
lepoaikoja koskevassa 7 § 4. kohdassa todetaan, että työajan ylittäessä kuusi 
tuntia, työntekijälle on annettava kahvitauon lisäksi vähintään puolen tunnin 
lepoaika tai työrytmi huomioiden tilaisuus riittävän pitkään taukoon työn 
aikana aterioimista varten ruokailuun soveltuvassa tilassa.  
 
Tämän lisäksi 5. kohdassa todetaan, että työvuoron pituuden ollessa yli 4 
tuntia annetaan työntekijälle vähintään yksi kahvitauko. Tauko luetaan 
työajaksi eikä sen aikana saa ilman työnantajan lupaa poistua työpaikalta. 
Mikäli varsinaista taukoa ei töiden järjestelyihin liittyvistä syistä voida antaa, 
tulee työntekijällä olla mahdollisuus nauttia virvokkeita työn lomassa. 
 
Tauottomuudesta ei ole marava-alan työehtosopimuksessa sovittu, kuten ei 
missään muussakaan työehtosopimuksessa. Se, että sekä ruoka- että 
kahvitaukojen aika on nimenomaisesti sovittu työajaksi, on liittynyt 
todennäköisyyteen, että käytännössä poistuminen työpaikalta tauon ajaksi 
voisi hankaloittaa töiden järjestelyjä siellä, missä työntekijöitä on vähän. Myös 
työasuihin liittyvät hygieniavaatimukset voivat hankaloittaa tauolle lähtöä ulos 
työpaikalta. 
 
Ruokatauon pitäminen ei ole sopimuksessa ehdollista, vaan määräys on 
selkeä: yli kuuden tunnin työvuoroon on tauko järjestettävä. Varsinkin pienillä 
työpaikoilla, jossa työntekijät tekevät usein töitä yksin, on noudatettu 
joustavaa käytäntöä, jossa tauon on voinut pitää silloin kun asiakkaita ei ole tai 
heitä on vähän. Ruokailemaan on siirrytty asiakaspalvelutilasta sivulle, josta 
on näköyhteys asiakastilaan ja mahdollista siirtyä nopeasti palvelemaan. 
Käytäntö on siedettävä, kunhan työhön todellakin kuuluu sellaisia hetkiä, että 
asiakasvirtaa ei ole. 
 
Vaihtoehto varsinaiselle kahvitauolle eli virvokkeiden nauttiminen työn 
lomassa, on toissijainen ja tulisi olla käytössä vain, jos töiden järjestelyt niin 
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tosiasiallisesti vaativat. Ensisijaisesti työntekijällä on oikeus myös 
kahvitaukoon. 
 
Työnantajalla on velvollisuus huolehtia siitä, että sovitut tauot oikeasti 
toteutuvat. Aikojen kuluessa on varsinkin ravintola- ja hotellialoilla alistuttu 
tulkintaan, että alalla ei oikeasti ole taukoja, tai että töiden järjestelyt aina 
vaativat kahvitauoista ja usein myös ruokatauoista luopumisen. On sitkeä 
uskomus, että tästä vallitsee yhteisymmärrys myös liittojen kesken. Näin ei 
ole.  
 
Jos tauon pitäminen ei oikeasti onnistu, on työnantajan keksittävä jokin muu 
keino, jolla tauko saadaan onnistuneesti pidettyä. Työvuorot voi järjestää niin, 
ettei kovin pitkiä jaksoja työskennellä yksin, voidaan järjestää sijainen 
tauottamaan, tai ohjeistaa jopa ravintolan tai kassan sulkeminen tauon ajaksi. 
Valinta tauottamistavasta on kuitenkin työnantajan ja tästä syystä 
yksityiskohtainen tapa tauon toteuttamiseen on mahdotonta kirjata alan 
sopimukseen. Sen sijaan tietoisuutta siitä, että taukoihin on oikeus, on 
lisättävä. Tähän esimerkiksi tarkentava kirjaus tauotuksen toteuttamisesta 
voisi olla ratkaisu. 

 
Päätösesitys: Valtuusto siirtää aloitteen matkailu-, ravintola-, ja vapaa-ajan palveluiden 

sopimusalatoimikunnalle tiedoksi. 
 
Päätös: Valtuusto päätti siirtää aloitteen matkailu-, ravintola-, ja vapaa-ajan 

palveluiden sopimusalatoimikunnalle tiedoksi. 
 
Aloite 6: Jäsenhankinnasta palkitsemisen muuttaminen tasapuolisemmaksi ja  

kannustavammaksi  
 

Taustaa ja perustelut: 
 
Ay-toiminta elää ison murroksen aikaa. Haasteita tuovat alati pienenevät 
jäsen- ja luottamushenkilömäärät. Vaikka olisikin ihanteellista, että jokainen 
jäsen ja varsinkin jokainen luottamushenkilö tekisi jäsenhankintaa, niin 
todellisuus on erittäin karu. Vain murto-osa luottamushenkilöistä on millään 
tavalla aktiivinen tällä saralla. Yhtenä syynä on palkitsemisjärjestelmän 
epäkohdat.  
 
Epäkohta: Jos jäsenhankkija saa liittoon jo kuuluvan opiskelijajäsenen 
maksavaksi jäseneksi, ei siitä palkita häntä millään tavalla. On kuitenkin 
päivänselvää, että ilmaisen opiskelijajäsen saaminen on monta kertaa 
helpompaa ja vaivattomampaa, kuin maksavan jäsenen. Usein oppilaitoksilla 
tehdyn liiton ns. kouluesittelyn jälkeen voidaan saada jopa kymmeniä uusia 
opiskelijajäseniä. Tämä on tietenkin hyvä asia, mutta ilmaista on helppo 
myydä. Mutta kun opiskelija aloittaa työelämän ja hänen pitäisi alkaa 
maksamaan jäsenmaksua, onkin tilanne jo aivan toinen. Kaikki 
opiskelijajäsenet, jotka saadaan houkuteltua maksavaksi jäseneksi ovat iso 
voitto ay-toiminnalle. PAMin järjestelmä ei kuitenkaan anna lisätä suosittelijaa 
sellaisen jäsenen kohdalla, joka on jo opiskelijajäsen. Suurimman ja 
tärkeimmän työn tehnyttä tällaisen jäsenen saamiseksi ei siis palkita millään 
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tavalla. Tällainen järjestelmä ei palvele liittoa, eikä luottamushenkilöitä tai 
ketään jäsenhankkijaa. 

 
Ammattiosasto 003 esittää, että PAM muuttaa jäsenhankinnan 
palkitsemismenetelmiään seuraavalla tavalla: 
 
Jäsenhankkija, joka saa jo liittoon kuuluvan opiskelijajäsenen maksavaksi 
jäseneksi, saa palkinnon hankkimastaan uudesta jäsenestä samalla tavalla, 
kuin palkitaan muutenkin uudesta maksavasta jäsenestä. 
 
PAM - palvelualan Pirkanmaan ammattiosasto Pamina 003 ry 

 
Aloite 7: Jäsenhankinnasta palkitsemisen muuttaminen tasapuolisemmaksi ja 

kannustavammaksi  
 

Taustaa ja perustelut: 
 
Ay-toiminta elää ison murroksen aikaa. Haasteita tuovat alati pienenevät 
jäsen- ja luottamushenkilömäärät. Vaikka olisikin ihanteellista, että jokainen 
jäsen ja varsinkin jokainen luottamushenkilö tekisi jäsenhankintaa, niin 
todellisuus on erittäin karu. Vain murto-osa luottamushenkilöistä on millään 
tavalla aktiivinen tällä saralla. Yhtenä syynä on palkitsemisjärjestelmän 
epäkohdat.  
 
Epäkohta: Tavallisia jäseniä ja luottamushenkilöitä palkitaan eri tavalla. Jos 
tavallinen jäsen saa esimerkiksi 5 uutta jäsentä, hän saa 250 €:n arvoisen 
palkinnon. Luottamushenkilö saa samasta määrästä vain 100 €:n palkinnon. 10 
jäsenestä tavallinen jäsen saa jopa 500 €, mutta luottamushenkilö vain 250 €. 
Tämä tapa on erittäin epätasapuolinen monellakin tapaa.  
 
Voidaan ajatella, että luottamushenkilöllä, jolla on vapautusaikaa, pystyy 
tekemään paremmin jäsenhankintaa. Tai sitten ajatellaan, että omalla 
työpaikalla saa helposti uusia jäseniä. Usein nämä luulot eivät pidä 
paikkaansa. Monilla luottamushenkilöillä saattaa olla työtovereita samalla 
työpisteellä vain jokunen tai ei ollenkaan. Jäsenhankintaan tarvitsee oikeasti 
lähteä. Lisäksi luottamushenkilöitä löytyy monilla eri vapautusajoilla 0 tunnista 
aina täysin työstä vapautettuihin asti. On totta, että luottamushenkilöllä, jolla 
on 37,5 tunnin vapautusaika, ainakin teoriassa on helpompi tehdä 
jäsenhankintaa, kuin henkilöllä, jolla on 0 tuntia vapautusaikaa. Toisaalta 
työpaikoilla on erilaisia tilanteita ja tarpeita ja moni luottamushenkilö on 
täysin työllistetty jo pelkästään edunvalvontatöissä ja varsinaiselle 
jäsenhankinnalle ei todellisuudessa välttämättä löydy juurikaan aikaa. Kun 
vielä uusista jäsenistä palkitaan luottamushenkilöitä paljon huonommin, 
motivaation löytyminen muiden vastuiden jälkeen vielä jäsenhankintaankin on 
usein vaikeaa. Liiton puolelta peräänkuulutetaan sitä, että luottamushenkilöt 
tekisivät enemmän jäsenhankintaa. Jotta tällaista edes odottaa mitenkään 
realistisesti odottaa luottamushenkilöiltä, pitää palkitsemisen epäkohdat 
ratkaista. 
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Ammattiosastot 003 ja 001 esittävät, että PAM muuttaa jäsenhankinnan 
palkitsemismenetelmiään seuraavalla tavalla: 
 
Palkitseminen uudesta jäsenestä muutetaan tasapuolisemmaksi niin, että 
kaikki, jotka saavat uusia jäseniä palkitaan samalla tavalla. Joko niin, että 
jatkossa kaikille maksetaan samalla tavalla, kuin nyt maksetaan tavallisille 
jäsenille, tai sitten tehdään uusi maksutaulukko uusilla palkkioilla, jonka 
mukaan kaikki jäsenhankkijat palkitaan. 
 
PAM - palvelualan Pirkanmaan ammattiosasto Pamina 003 ry 
PAM - Helsingin Kauppatyöntekijät ry 001 

 
Hallituksen lausunto aloitteisiin 6 ja 7: 
 

PAMissa on palkittu jäsenhankinnasta jäseniä ja luottamushenkilöitä reilut 
kymmenen vuotta. Palkitsemisjärjestelmätilastoinnin mukaan keskimäärin 
noin 470 luottamushenkilöä hankkii vuosittain 3–4 uutta jäsentä ja noin 2300 
jäsentä hankkii vuosittain noin yhden jäsenen. Liiton yleisen 
lahjakorttipalkitsemisen lisäksi ammattiosastot ja aluetoimistot palkitsevat 
jäsenhankkijoita vuosittain järjestämällä tilaisuuksia ja omia kampanjoitaan. 
 
Jäsenhankinnasta palkisemiseen siirtyminen 2000-luvun puolivälissä oli uusi 
asia ay-liikkeessä ja se jakoi myös mielipiteitä kuten osin vielä edelleenkin, 
vaikkakin palkitsemisesta on tullut normaali tapa jo monissa muissakin 
liitoissa. Luottamushenkilöiden ja jäsenten erilaisen palkitsemistavan taustalla 
on ollut ajatus siitä, että luottamushenkilöille käsitys ay-liikkeestä, jäsenyyden 
merkityksestä ja sen sisällöistä on tutumpi kuin monille perusjäsenille. Näin 
ollen jäsenyyden tarjoaminen on luonnollisempaa ja helpompaa 
luottamushenkilöille kuin perusjäsenille.  
 
Hallitus toteaa, että tehtäessä jäsenhankintaa luottamushenkilön omalla 
työpaikalla, on kyse mitä suuremmassa määrin luottamushenkilön 
toimintaedellytyksien turvaamisesta ja kehittämisestä, mikä siten on osa 
normaalia luottamushenkilön arjen tekemistä. Tämä on viime vuosina 
korostunut erityisesti työnantajien hyökättyä etenkin 
luottamusmiesjärjestelmiä vastaan kyseenalaistaen oikeuden toimia 
tehtävässä, mikäli työpaikan järjestäytymisaste on alhainen. Käsitys 
jäsenmäärän merkityksestä luottamushenkilön omalle työlle sekä liiton 
edunvalvonta työlle, on luottamushenkilöillä vahvempi kuin monilla 
perusjäsenillä ja siksikin on ajateltu, että tähän tarvittava kannustin voi 
luottamushenkilöiden kohdalla olla pienempi. Luottamushenkilöjen on myös 
mahdollista käyttää jäsenhankinnassa hyväksi mm. Uniofy-järjestelmää. 
 
On totta, että myös luottamushenkilöiden tilanteet ovat erilaisia ja 
jäsenhankintaa tehdään myös oman työpaikan ulkopuolella. PAM pyrkii 
järjestämään vuosittain sekä valtakunnallisia että alueellisia 
työpaikkakierrospäiviä, joihin kutsutaan aina myös luottamushenkilöt mukaan. 
Näihin päiviin osallistuville mahdollisesti syntyviä kuluja korvataan ja 
kompensoidaan tilannekohtaisesti. Myös osa ammattiosastoista järjestää 
omia jäsenhankintakampanjoitaan samoin periaattein ja luottamushenkilön 
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olisi hyvä keskustella oman ammattiosastonsa kanssa muutoinkin oman 
jäsenhankintatyönsä tukemisesta. 
 
Palkitsemisjärjestelmään on saatu täksi vuodeksi pitkään odotettu uudistus, 
kun jäsenhankkija voi jatkossa itse valita minkä lahjakortin haluaa itselleen. 
Tällä hetkellä valittavana on S-ryhmän, K-ryhmän ja Lidlin lahjakortit, mutta 
valikoimaa on tarkoitus vielä tästäkin laajentaa. 
 
Hallitus yhtyy aloitteen 6 näkemykseen siitä, ett opiskelijajäsenten saaminen 
opiskelujen päätyttyä maksaviksi jäseniksi on erittäin tärkeää. Tähän 
vaikuttavat monet tekijät kuten opiskelijan työllistymisen nopeus, kokemus 
jäsenyydestä opiskelujen aikana ja kontaktointi opiskelujen 
päätyttyä/päättyessä. Tällä hetkellä noin 23 % opiskelijajäsenistä liittyy 
maksavaksi jäseneksi opiskelujen päätyttyä. Opiskelijoiden työllistymisen 
vaikeudet ja viime vuosina koronan aiheuttamat opiskelujen viivästymiset 
näkyvät myös siinä, kuinka moni voi liittyä maksavaksi jäseneksi opintojen 
suunniteltuna päättymisaikana. Noin 10 % viime vuonna valmistuneista 
opiskelijajäsenistä ilmoitti, että ei ole työllistynyt tai on siirtynyt suorittamaan 
asepalvelusta ja 20 % opiskelijajäsenistä, joiden oli määrä valmistua viime 
vuonna, ilmoitti, että opiskelut jatkuvat edelleen. Noin puolet valmistuvista ei 
siis ilmoita liittoon mitään jatkosta tai vastaa liiton yhteydenottoihin ja päätyy 
näin ollen jäsenyydestä erotetuiksi. 
 
Liiton jäsentietojärjestelmä ei tällä hetkellä tue mahdollisuutta kahden 
jäsenhankkijan merkitsemiseen, mutta tämä voi tulevaisuudessa olla 
mahdollista, jolloin aloitteessa esitetty toive voisi tulla myös mahdolliseksi. 
Mahdollisimman laajan verkoston tekemä työ opiskelijoiden kontaktoinniksi 
vaikuttaisi varmasti positiivisesti kiinnittyvyyteen etenkin niiden noin 50 % 
osalta, jotka nyt päätyvät erotetuiksi. 
 
Palkitsemisjärjestelmä on jo yli kymmenen vuotta vanha ja kaipaa varmasti 
uudelleenarviointia heikentyneessä jäsentilanteessa. Liittoon liittyy ja eroaa 
vuosittain edelleen n. 20 000 jäsentä, joten huomiota tulee kiinnittää myös 
jäsenkiinnittymisen kehittämiseen. Perinteisesti palkitsemista mietittäessä 
arvioidaan myös sitä kuinka nopeasti uuden jäsenen jäsenmaksut 
kompensoivat siihen käytetyn kulun. Tähän vaikuttaa myös liiton jäsenmaksun 
suuruus, josta valtuusto päättää kokouksessaan syksyllä. 
 

Päätösesitys aloitteisiin 6 ja 7: 
 

Valtuusto merkitsee aloitteen tiedoksi. 
 
Päätös: Valtuusto merkitsi aloitteen tiedoksi. 
 
Aloite 8: Liittymislomakkeeseen jäsenmaksuvaihtoehdoksi vain työnantajaperintä  
 

PAM - Etelä-Pohjanmaan osasto ry 031 aloite Palvelualojen ammattiliiton PAM 
ry:n valtuustolle, että Palvelualan ammattiliitto PAM ry:n ja Palvelualojen 
työttömyyskassan liittymislomakkeeseen jäsenmaksun valinnan kohdalle 
muutettava ainoaksi vaihtoehdoksi jäsenmaksun työnantajaperintä. Mikäli 



PALVELUALOJEN AMMATTILIITTO PAM ry     24 (47) 
 
Valtuuston kevätkokous 17.-18.5.2022 

Paasitorni, Helsinki 

 
työantajaperintä ei jäsenen työpaikassa ole mahdollista, jäsenmaksu 
maksetaan e-laskuna. 

 
Taustaa ja perustelut: 

 
Suurin syy jäsenien eroamisessa PAMista on ollut jäsenmaksujen maksamatta 
jättäminen ns. rästipoistot. Ammattiosastomme v.2021 suurimmat jäsenien 
erosyyt olivat jäsenmaksut maksamatta 26 %, liiton vaihto ja opiskelun 
päättyminen molemmat 20 % sekä 10 % siirtyminen Yleiseen 
työttömyyskassaan. Kun liittymislomakkeessa ei ole muita vaihtoehtoja kuin 
työnantajaperintä, jäsenmaksut tulevat paremmin hoidettua ja jäsenyys säilyy.  

 
Jos jäsenen työpaikkaan ei ole mahdollista saada työnantajaperintää, lähtee 
PAMista jäsenelle kirje, sähköposti ja oma asiointiin viesti, jossa neuvotaan 
mennä ottamaan omassa verkkopankissa PAMin e-lasku käyttöön - muita 
jäsenmaksun maksamisvaihtoehtoja ei anneta. E-lasku tulee joka kuukausi 
jäsenen verkkopankkiin ja on sieltä hyvin huomattavissa. Ohjeistus e-laskun 
käyttöön ottamisessa tulee olla hyvin selkeä ja helposti ymmärrettävä. 
Itsemaksavan kuukausittainen viitenumerolista on vanhanaikainen ja häviää 
helposti vuoden aikana. 

 
PAM - Etelä-Pohjanmaan osasto ry 031 esittää, että PAM ryhtyy 
toimenpiteisiin ja muuttaa liittymislomakkeeseen jäsenmaksuvaihtoehdoksi 
vain työnantajaperinnän. 

 
PAM - Etelä-Pohjanmaan osasto ry 031 

 
Hallituksen lausunto: 

Jäsenmaksun maksamisen tekeminen vaivattomaksi on tärkeä tavoite 
jäsenkiinnittymisen edistämiseksi. Jäsenmaksun maksamisen tapa, peruste ja 
suuruus voivat kaikki vaikuttaa jäsenmaksun maksamiseen. Valtuusto 
keskustelee näistä kevään kokouksessaan. 

Jäsenmaksujen työnantajaperintä on tällä hetkellä yleisin ja myös hyvin 
toimiva malli jäsenmaksujen hoitamiseksi. Tällä hetkellä noin 70 % jäsenistä 
on työnantajaperinnän piirissä. Työnantajaperinnän edistämiseksi PAMissa on 
tehty kampanjoita, joilla on pyritty houkuttelemaan itsemaksavia jäseniä 
työnantajaperintään. Työnantajaperintä ei kuitenkaan ole kaikki jäsenten 
näkökulmasta toimivin tai houkuttelevin vaihtoehto esimerkiksi silloin kun 
työtulot tulevat vaihtelevasti useilta eri työnantajilta. Osa työntekijöistä ei 
myöskään halua työnantajan tietävän jäsenyydestään. 
 
E-lasku on ollut käytössä PAMissa muutaman vuoden, ja sen aikana sen 
käyttäjämäärät ovat nousseet vuosittain ja tällä hetkellä e-laskua käyttää 
kuukausittain reilut 5000 jäsentä. E-lasku on maksutapana helppo ja 
kuukausittain verkkopankkiin tulevana se myös muistuttaa käyttäjiä laskun 
maksamisesta.  E-laskua on käytetty nykyisessä prosenttiperusteisessa 
jäsenmaksumallissa ja se vaatii laskun saajalta kuukausittain oikean 
jäsenmaksusumman laskemisen palkkasumman perusteella. Kiinteän 
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jäsenmaksun mallissa, e-laskut lähtisivät aina valmiiksi oikean suuruisina 
jäsenille pankkiin. 
 
Hallitus toteaa, että e-laskun laajemmalla käyttöönotolla, olisi mahdollista 
parantaa jäsenkiinnittyvyyttä tilanteissa, joissa työnantajaperintä ei ole syytä 
tai toisesta mahdollinen. E-laskun käyttöönottaakseen jäsen tilaa itse 
verkkopankin kautta e-laskun tai jos jäsen on aiemmin antanut suostumuksen 
e-laskun käyttöönotosta, voi liitto sen hänelle lähettää verkkopankkiin 
hyväksyttäväksi. Näitä suostumuksia voidaan hankkia esimerkiksi puhelimitse, 
mutta on myös harkittava, tulisiko tämä vaihtoehto olla myös jo 
liittymislomakkeessa. Itsemaksavat jäsenet hoitavat jäsenmaksut aloitteessa 
mainituilla viitenumerolistoilla tai PAMin sähköisessä asioinnissa siellä olevien 
maksuvaihtoehtojen kautta, eli verkkopankissa, Mobile Paylla tai eri 
luottokorteilla. Tämän helpottamiseksi selvitetään parhaillaan mahdollisuutta 
siirtyä yhteen jäsenkohtaiseen viitenumeroon. 

 
Jäsenmaksutapojen kehittämistä jatketaan ja tavoitteena on 
jäsenmaksuprosessit, jotka helpottavat jäsenmaksun maksamista 
nykytilanteeseen verrattuna. Kehitystyössä pyritään huomioimaan jäsenten 
tarpeet, odotukset ja erilaisten segmenttien käyttäytymistavat. Jäsenelle 
helppojen jäsenmaksutapojen edistämisellä on varmastikin positiivisia 
vaikutuksia jäsenkokemukseen, jolla voimme edistää jäsentyytyväisyyden 
lisääntymistä ja jäsenpysyvyyttä.  

 
Päätösesitys: Valtuusto merkitsee aloitteen tiedoksi. 
 
Päätös: Valtuusto merkitsi aloitteen tiedoksi. 
 
Aloite 9:  Jäsenmaksuprosentti vai jäsenmaksu euromääräisenä?  
 

Taustaa ja perustelut: 
 
PAMissa kaavaillaan, että liiton jäsenmaksu voisi olla myös euromääräinen 
nykyisen prosentuaalisen jäsenmaksun sijaan. Palveleeko euromääräinen 
jäsenmaksu PAMin koko jäsenkuntaa? Sisältäen muun muuassa osa-aikaiset, 
pätkätyöläiset, osalomautetut, vuokratyöläiset tai nollasopimuslaiset.  
 
PAM hotelli- ja ravintola-alan Turun osasto 702 ry esittää, että 
euromääräisen jäsenmaksun määrää mietittäessä pitää huomioida tarkkaan 
kaikki nämä erityisasemassa olevat jäsenet. Ammattiliitolla ei ole varaa 
menettää yhtään maksavaa jäsentä. Osa-aikaiset jäsenet eroavat 
ammattiliitosta, jos jäsenmaksu on heidän kannaltaan epäsuotuisa. 
 
PAM hotelli- ja ravintola-alan Turun osasto 702 ry 
 

Aloite 10: Jäsenmaksun suuruus  
 

Me Ammattiosaston johtokunta olemme huolestuneita vähenevästä 
jäsenmäärästä. 
Eroavia jäseniä on poikkeuksetta joka kuukausi enemmän kuin liittyneitä.  
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Jäsenmaksun suuruus puhuttaa ja vaikeuttaa jäsenhankintaa ja johtaa liitosta 
eroamiseen, pienituloisen kukkarossa sekin on liikaa. Jotta jäsenmäärät 
saadaan jälleen nousemaan, esitämme jäsenmaksun tarkastelua 1,5 %:sta 1 %. 
 
PAM-liikealan Pohjois-Karjalan osasto 022 ry 

 
Hallituksen lausunto aloitteisiin 9 ja 10: 
 

Syksyllä 2021 todettiin valtuustossa, että keväällä 2022 pitää tehdä 
periaatepäätös PAMin jäsenmaksumallista vuodelle 2023. Valtuustolle tullaan 
siis esittelemään kevätvaltuustossa erilaisia jäsenmaksumalleja sekä arvioita 
niiden vaikutuksista niin jäsenkiinnittyvyyteen, jäsenhankintaan kun liiton ja 
ammattiosastojen talouteen. 
 
PAMilla ja monilla muilla liitoilla on ollut vuosikymmeniä prosentuaalinen 
jäsenmaksu, joka on nähty liiton periaatteiden mukaisena, solidaarisena 
maksutapana. Ay-jäsenyyden lähtökohtien ja ihmisten maksutapojen 
kehittyessä, on myös liiton jäsenmaksuun kohdistunut muutospaineita. JHL, 
Teollisuusliitto ja Rakennusliitto tekivät omat päätöksensä jäsenmaksun 
muuttamisesta viime vuonna, mikä omalta osaltaan herätti kysymyksen myös 
PAMissa. 
 
Hallitus katsoo, että on tärkeää arvioida jäsenmaksun suuruutta ja muotoa 
nimenomaisesti PAMin ja palvelualojen työntekijöiden näkökulmasta. Kullakin 
liitolla ja alalla on omat erityispiirteensä, joista lähtien myös päätökset tulisi 
tehdä. 
Jäsenmaksun alentaminen johtaisi ainakin hetkellisesti jäsenmaksutulojen 
vähenemiseen sekä liiton että ammattiosastojen osalta ja kulujen 
pienentäminen samassa suhteessa on väistämättä haasteellista. Onkin 
samanaikaisesti arvioitava, onko jäsenmaksun alentamisella mahdollista 
saavuttaa sellaista kasvua jäsenmäärään, jolla tätä tulojen alenemaa voitaisiin 
pitkällä tähtäimellä kompensoida. Näistä ja muista asiaan vaikuttavista 
seikoista keskustellaan kevätvaltuustossa. 
 
PAMin sääntöjen mukaisesti jäsenmaksun suuruudesta ja muodosta päättää 
syysvaltuusto, johon hallitus tuo kevätvaltuustossa linjatun mukaisen 
jäsenmaksuesityksen. 
 

Päätösesitys aloitteisiin 9 ja 10: 
  
 Valtuusto merkitsee aloitteet tiedoksi. 
 
Päätös: Valtuusto merkitsi aloitteet tiedoksi. 
 
Aloite 11:  Liittokokouksen kustannukset  
 

Taustaa ja perustelut: 
 
Vuoden 2019 liittokokouksen kustannukset olivat todella isot. Iltajuhla oli iso 
spektaakkeli esiintyjineen Finlandiatalolla. PAMin henkilökunnan määrä 
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kokouspaikalla Messukeskuksessa oli mittava. Kaikilla PAMin henkilöstöön 
kuuluvilla henkilöillä ei välttämättä ollut työtehtäviä kokouksen aikana vaan 
he olivat vain seuraajina paikalla. Katsomme, että henkilöstömäärä voisi olla 
maltillisempi itse kokouspaikalla. PAM hotelli- ja ravintola-alan Turun osasto 
702 ry esittää, että liittokokouksen iltajuhla olisi muodoltaan maltillisempi ja 
edullisemmin järjestetty iltatapahtuma. 
 
Liiton tarkoituksena on kuitenkin säästää rahaa kaikissa tilanteissa, joten 
katsomme että tässä olisi hyvä tilaisuus tehdä säästötoimenpiteitä. Osasto 
ehdottaa, että käytetään raha jäsenistöön ja tarjotaan heille parempaa ja 
toimivampaa jäsenpalvelua. 
 
PAM hotelli- ja ravintola-alan Turun osasto 702 ry 

 
Hallituksen lausunto: 
 

Liittokokouksen järjestäminen on PAMille iso ponnistus niin työmäärällisestä, 
kun taloudellisesti jo edustajamäärän vuoksi. Ison liiton ylimmän päättävän 
elimen koon tulee kuitenkin olla tarpeeksi suuri, jotta varmistetaan 
monipuolinen ja laaja keskustelu. 
 
Liittokokouksen pyörittäminen teknisenä kokouksena vaatii useita 
toimihenkilöitä asioiden laajuuden ja kokouksen keston vuoksi. Suuressa 
joukossa kokousedustajia syntyy hyvin erilaisia teknisiä ja muita tukitarpeita, 
joihin on myös tarpeen varata henkilökuntaa. Alueryhmien, valiokuntien ja 
muiden vastaavien pyörittäminen vaatii myös oman henkilökuntansa, jotta 
asiat saadaan etenemään hyvin aikataulussa. Ison kokouksen sujuminen oikein 
ja aikataulussa edellyttää paljon työtä, joka näyttäytyy osallistujille vain 
epäonnistuessaan. 
 
Varsinaisen kokouksen ja siihen kiinteästi liittyvien muiden toimintojen lisäksi 
osallistujille on haluttu tarjota myös yksi iltajuhla, jossa olisi tarjolla jotain 
erityistä. Miten tämä toteutetaan, on kunkin liittokokouksen kohdalla oma 
pohdintansa. Tulevaan liittokokoukseen on valmistelut jo aloitettu ja 
ajatuksena on ollut keskittyä yhteiseen tekemiseen, keskusteluun ja 
kohtaamisiin. Näin myös iltajuhlassa keskiössä ovat ihmiset, ei ulkopuolinen 
ohjelma. Tämä mahdollistaa myös aiempaa maltillisemman budjetoinnin. 

 
Päätösesitys: Valtuusto merkitsee aloitteen tiedoksi. 
 
Päätös:  Valtuusto merkitsi aloitteen tiedoksi. 

 
Todettiin, että valtuustolle tehdyt aloitteet on käsitelty ja ne lähetetään 
eteenpäin valmisteluun päätettyjen linjausten mukaisesti.  
 
Aloitteiden käsittelyn jälkeen todettiin, että vuoden 2020 valtuuston 
kevätkokouksessa PAM-Helsingin Kauppatyöntekijät ry:n tekemä aloite 
aloiterekisterin perustamiseksi on edennyt ja aloiterekisteri on nyt valmis. 
Hallintosihteeri Anu Valve esitteli rekisterin. Jatkossa aloitteet valtuustolle 
toimitetaan rekisterissä ja aloitteiden käsittelyn jälkeen ne siirtyvät 
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päätöksineen kaikille avoimeen rekisteriin. Myös aloitteiden päätösten 
seuranta löytyy rekisteristä https://www.pam.fi/aloiterekisteri.html . 
 

11.  Valtuusto tekee periaatepäätöksen jäsenmaksumallien selvittämisen 
jatkosta 

 
 Kuultiin toiminnanjohtaja Heidi Lehikoisen esittely erilaisista 

jäsenmaksumallivaihtoehdoista.  
 
Esittelyssä kuvattiin neljän eri mallin vaikutuksia niin liiton ja 
ammattiosastojen taloudelle, kuin arvioituja vaikutuksia jäsenkiinnittymiseen, 
jäsenhankintaan ja liiton toimintaprosesseihin. Neljä eri mallia ovat: nykyinen 
yksitasoinen prosentuaalinen, yksitasoinen prosentuaalinen euromääräisellä 
katolla, yksitasoinen euromääräinen ja porrastettu euromääräinen. 
 
Merkittiin tiedoksi, että valtuuston jäsenet olivat saaneet kokousmateriaalin 
yhteydessä erillisen taustamuistion, joka sisälsi liiton kannalta strategisia 
tietoja ja on näin ollen erityisen luottamuksellinen ja on tarkoitettu ainoastaan 
valtuutettujen käyttöön. 

 
 Puheenjohtaja avasi keskustelun. 
 
 Ulla Leskinen (Itä-Suomi): Leskinen esitti kannatetun ehdotusponsin: 
  

Vuodesta toiseen valtuustossa on kerrottu sama asia: Jäsenmaksu on liian 
kallis. Nyt siihen viestiin vihdoinkin reagoidaan, mutta aikaa ja tilaisuuksia on 
tuhlattu. On uskottu liian kauan, että jokin ihme tapahtuu ja jäseniä tulee 
tekemästä enempää kuin ennenkään.  

 
Toivottavasti tämä toimenpide auttaa jäsenhankinnassa, mutta siitä on 
kerrottava kaikille, jotka haluavat kuulla ja varsinkin niille, joita se ei ole 
aiemmin kiinnostanut. Taustamuistiossa todetta, että jäsenmaksun 
alentaminen voi jäädä osin jäseneltä huomaamatta. Ei saa jäädä, tästä pitää 
kertoa ja kuuluttaa kaikille. Tämä on asia, josta pitää kertoa ja toistaa 
jankutukseen asti.  
 
Eikä edes jäsenmaksun alentaminen ole ainoa tehtävissä oleva toimenpide, 
jotta PAM tulisi edes mieleen vaihtoehtona ja tuntuisi valinnalta, joka 
kannattaa tehdä. Eli sitten siitä mainonnasta, josta siitäkin on puhuttu 
jokaisessa valtuuston kokouksessa. On ihmetelty YTK:n mainoksia, jotka 
tuntuvat purevan, koska siellä oli ne jäsenmäärät nousevat vuosi vuodelta. 
Näkyvät vielä kaikkialla, kun telkkaria katselee tai netin aukaisee, niin siellä on 
YTK tyrkyllä ja sitten on taas pilalla koko ilta.  Radiossa ei kaupallista 
kaupallisia kanavia viitsi edes kuunnella, sieltä se YTK:n mainos kuitenkin taas 
tulee. Minä en ole nähnyt tai kuullut yhtään PAMin mainosta ja tätä puhetta 
varten oikein etsin netistä ja muista kanavista, josko löytyisi esimerkin. 
PAMissa on nyt vaan nöyrryttävä kertomaan ja houkuttelemaan ihmisiä 
liittoon ja kyllä me tiedämme kenelle mainontaa pitää suunnata.  Kaikille, 
jotka ovat töissä yksityisellä palvelualoilla tai harkitsevat hakevansa näille 

https://www.pam.fi/aloiterekisteri.html
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aloille ja eivätkä ole liitossa ja vielä myös ne, jotka ovat liitossa, jotta voivat 
kertoa kaverille, että tästä otapa ja liity, et tule tulee katumaan.  
 
No missä kanavissa pitäisi mainostaa? Mielestäni ihan kaikissa, joilla päästään 
ihmisten olohuoneisiin, ajatuksiin, kahvipöytiin puheenaiheeksi eli telkkarissa, 
radiossa, sosiaalisessa mediassa, ulkomainoksina, blogeissa ja ihan oikeina 
suosittelevina jäseninä.  Mainoksiin pitää törmätä ja niiden pitää tarttua 
kengänpohjaan, kulkeutua mukana ja jäädä korvamatona pyörimään päähän. 
Niiden pitää ärsyttää, naurattaa, itkettää ja vaikuttaa tunteisiin, olla juuri niin 
elämänmakuisia kuin elämä kaikessa raadollisuudesta ja ihanuudestaan voi 
olla. Tämä ei ole pyyntö, vaan ehdotusponsi ja uskon näkeväni ja kuulevani 
näitä mainoksia mahdollisimman pian ilman etsimistä kaikista kanavista. 

 
  Suvi Röntynen (Itä-Suomi): Röntynen kiitti perusteellisesta selvityksestä ja 

tähän mennessä tehdystä hyvästä työstä. Röntynen oli sitä mieltä, ettei 
muuteta mitään. Emme pysty muuttamaan ihmisten mielipidettä ay-liikkeestä 
laskemalla jäsenmaksua 0,5 prosenttiyksiköllä. Tässä maailman tilanteessa ei 
ole mitään järkeä alkaa itse romuttamaan liiton taloutta omilla 
päätöksillämme. Summa on jäsenelle varsin pieni, mutta liitolle taloudelliset 
vaikutukset ovat isot. Meillä olisi jatkossa kaikkeen vähemmän rahaa: 
vaikuttamiseen, mainontaan, jäsenille suunnattuun palveluun, osastoille. 
Pysytään nykysysteemissä, Röntynen sanoi. 
 

 Anni Hasunen (Lounais-Suomi): Hasunen kysyi miten vuoden 2019 
syyskokouksessa Tuuli Elokannaksen ehdottama PAMin sovelluksen 
tekeminen etenee? Hasunen totesi, että tässä välissä on tullut Uniofy, mutta 
se ei palvele jäseniä. Tarvitsemme jäsenille helpon kanavan kirjautua 
palveluihin ja maksaa jäsenmaksut, Hasunen sanoi. Jäsenmaksun määrä tai 
onko se prosenttimääräinen ja euromääräinen ei ole ratkaisevaa. 
Jäsenmaksun tulee olla helposti maksettavissa. Olisiko siis tähän ratkaisu juuri 
sovellus? Toivon, saavani vastauksen, mihin sovellus jäänyt ja onko se 
huomioitu tässä jäsenmaksu-uudistuksessa? Hasunen sanoi. 

 
 Marika Ruusunen (Itä-Suomi): Ruususen totesi, että kaikissa 

jäsenmaksumalleissa menetämme rahaa. Nyt tarvitaan mainontaa ja sovellus, 
jolla jäsenmaksun maksaminen olisi helppoa. Ruusunen kysyi, mihin 
sovelluksen tekeminen on jäänyt?  

 
Anne Nyman (Pirkanmaa): Nymanin mukaan jäsenmaksuun ja siihen liittyviin 
ongelmiin on jotenkin reagoitava. Itse maksaen jäsenmaksut jäävät helposti 
maksamatta. Työnantajaperintä on hyvä ja helppo, mutta mitä tapahtuu 
tulevaisuudessa, jossa meillä on ay-vastainen hallitus? Onko meillä jatkossa 
edes työnantajaperintää? Jokin varasuunnitelma pitäisi tehdä. Nyman kaipasi 
myös lisää PAMin mainontaa ja etenkin nuorten kanaviin kohdistuvaa 
mainontaa. Lisäksi Nyman halusi PAMiin nopeampia palvelukanavia. Hän kysyi 
mitä tapahtui chatille, joka oli kokeilukäytössä? Miksei sen käyttöä jatkettu? 

 
Aleksi Pakarinen (Helsinki-Uusimaa): Pakarinen esitti kannatetun 
muutosesityksen: Päätösesitykseen lisäys (lihavoituna): 
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Päätösesitys: Valtuusto päättää, että vuoden 2023 jäsenmaksumallia 
valmistellaan prosentuaalisen rakenteen, sekä euromääräisen maksukaton 
pohjalta syysvaltuustolle. 

 
 Tuuli Elokannas (Lounais-Suomi): Elokannas oli samaan mieltä Röntysen 

kanssa eli pysytään nykysysteemissä. Mahdollinen euromääräinen 
maksurajakatto voisi ehkä olla isotuloisille. En halua olla valtuutettuna 
ajamassa tätä laivaa karille, Elokannas totesi. 

 
Sami Viitasaari (valtuuston 1. varapuheenjohtaja): Viitasaari totesi, että 
esimerkiksi isompituloisille kiinteistöpalvelualan työntekijöille on vaikea 
myydä liiton jäsenyyttä nykymallilla. Hän kannatti Aleksi Pakarisen 
muutosesitystä eli maksukatto mietintään. 
 
Minna Ropponen-Korhonen (Itä-Suomi): Ropponen-Korhosen mukaan 
prosentuaalinen jäsenmaksumalli on kaikille oikeudenmukainen. 
 
Marika Ruusunen (Itä-Suomi): Ruusunen totesi, että jäsenmaksukatto voi olla 
hyvätuloisille kimmoke liittyä liittoon.  

 
  Kokous keskeytettiin klo 16.20–16.40 menettelytapavaliokunnan kokouksen 

ajaksi.  
 

Kokousta jatkettiin. 
 
 Annika Rönni-Sällinen esitti menettelytapavaliokunnan puolesta Pakariselle, 

että menettelytapavaliokunnalla on uusi päätösesitys: 
 

Valtuusto päättää, että vuoden 2023 jäsenmaksumallia valmistellaan 
syysvaltuustolle prosentuaalisen rakenteen pohjalta huomioiden myös 
maksukattovaihtoehdot.  
 
Puheenjohtaja avasi keskustelun. Pyydettyjä puheenvuoroja ei ollut. 

 
 Seuraavaksi Rönni-Sällinen kertoi menettelytapavaliokunnan vastauksen 

Leskisen esittämään ponteen. Esitetyt mainontatoimet vaatisivat 
miljoonasatsauksia ja siihen tämänhetkisellä budjetilla ei ole mahdollisuuksia.  
Mainonnan suuntaus on nyt priorisoitu digi- ja suoramarkkinointiin ja 
kohdistettu potentiaalisiin jäseniin. Nyt on kuitenkin tunnistettu toive 
yleisempään näkyvyyteen ja jäsenkiinnittymiseen, ja että kaiken mainonnan ei 
tarvitse kohdistua potentiaalisiin jäseniin. Hallitus keskustelee asiasta ja ottaa 
toiveen vakavasti.   

 
  Toiminnanjohtaja Heidi Lehikoinen vastasi keskustelussa esiin nousseisiin 

operatiivisiin asioihin. Liitossa on menossa Palveluiden kehittämisen projekti, 
jossa käydään kaikki liiton palvelut ja palvelukanavat läpi. Tarkoituksena on 
parantaa jäsenten kokemaa palvelua. Viimeistään ensi vuoden alussa saadaan 
näkyviä muutoksia palvelukokonaisuuteen, joiden myötä toivottavasti saadaan 
tyytyväisyyttä nykyisiin jäseniin sekä houkuttelevuutta potentiaalisiin jäseniin.  
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 Lehikoinen kertoi, että chat-kokeilu oli joku vuosi sitten ja siitä tuli hyvää 

palautetta. Valitettavasti organisaatio ei toiminnassaan kyennyt ottamaan sitä 
siinä vaiheessa käyttöön. Nyt tilanne voi olla toinen ja se on jäsenpalveluiden 
kehittämisprojektissa yhtenä mahdollisena palvelumuotona harkinnassa.  

 
PAMin sovelluksen (APP) tekeminen jäi liiton sähköisen asioinnin tultua 
käyttöön. Sähköinen asiointikanava on mobiilisti skaalautuva, joten silloin 
päätettiin keskittyä sen kehittämiseen. Jäsen voi maksaa jäsenmaksut ja 
päivittää jäsentietoja kanavan kautta.  

 
 Lehikoinen kertoi muista meneillään olevista kehitystöistä liittyen 
itsemaksaviin jäseniin. E-laskuun on tulossa uusia teknisiä ratkaisuja, jotka 
helpottavat jäsenmaksun maksamista.  Yhden viitteen malli on selvityksessä, 
kun nyt jäsenellä on eri viite joka kuukaudelle. Itsemaksaville voidaan lähettää 
sähköpostilla tai tekstiviestein maksumuistutuksia. 

 
Lisäksi PAMissa on siirrytty käytäntöön, jonka mukaan jäsenen liittyessä 
liittoon, hänen jäsenyytensä alkaa liittymishetkellä, mutta jäsenmaksujen 
perintä alkaa vasta seuraavan kuukauden alusta. Näin yksinkertaistetaan 
jäsenyysprosessia ja luovutaan paljon työtä ja negatiivista asiakaspalautetta 
aiheuttavista vajaiden kuukausien jäsenmaksuperinnöistä.  
 
Puheenvuoropyyntöjä ei ollut. Merkittiin ponsi ja menettelytapavaliokunnan 
vastaus siihen tiedoksi.  

 
Valtuusto päätti, että vuoden 2023 jäsenmaksumallia valmistellaan 
syysvaltuustolle prosentuaalisen rakenteen pohjalta huomioiden myös 
maksukattovaihtoehdot.  
 
Kokous keskeytettiin klo 16.56.  
 
Kokousta jatkettiin keskiviikkona 18.5. klo 9.00 
 

12.  Vuoden 2021 tilikertomuksen käsittely  
  
 Kuultiin tilintarkastajien lausunto vuodelta 2021:  

 
Lausuntonamme esitämme, että tilinpäätös, joka osoittaa ylijäämää 
48.440.302,58 euroa, antaa oikean ja riittävän kuvan yhdistyksen toiminnan 
tuloksesta ja taloudellisesta asemasta Suomessa voimassa olevien 
tilinpäätöksen laatimista koskevien säännösten mukaisesti ja täyttää 
lakisääteiset vaatimukset. 
 
Marika Ruusunen (Itä-Suomi): Ruusunen kysyi, onko mitenkään mahdollista 
siirtää työtaistelurahastosta varoja mainontaan?   
 
Talousjohtaja Jukka Mattila vastasi Ruususelle, että varojen siirto 
työtaistelurahastoon on kirjanpitotekninen asia, mutta mahdolliset päätökset 
varojen käytöstä tehdään talousohjesäännön periaatteiden mukaisesti.   
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Merkittiin tilintarkastajien lausunto kuulluksi ja todettiin tilikertomus vuodelta 
2021 käsitellyksi. 
 

13.  Tilinpäätöksen (31.12.2021) vahvistaminen  
  

Kuultiin talousjohtaja Jukka Mattilan esittely liiton vuoden 2021 
tilinpäätöksestä sekä kassanjohtaja Ilkka Nissilä esittely työttömyyskassan 
ajankohtaisista asioista.  
 
Puheenjohtaja avasi keskustelun. Pyydettyjä puheenvuoroja ei ollut. 
 
Päätettiin tilinpäätöksen vahvistamisesta. Hyväksyttiin hallituksen esitys siitä, 
että ylijäämä 48.440.302,58 euroa siirretään kokonaisuudessaan 
työtaistelurahastoon.  

 
14. Hallituksen tili- ja vastuuvapaudesta vuodelta 2021 päättäminen 
 

Päätettiin hallituksen tili- ja vastuuvapaudesta vuodelta 2021. 
 

15. Hallituksen vuoden 2021 toimintakertomuksen käsittely 
 

Kuultiin toiminnanjohtaja Heidi Lehikoisen esittely hallituksen 
toimintakertomuksesta. 
  
Puheenjohtaja avasi keskustelun. Pyydettyjä puheenvuoroja ei ollut. 

Todettiin, että toimintakertomuksen edustukset -listauksen ennakkoon 
tietoon tulleet puutteet korjataan. Merkittiin hallituksen vuoden 2021 
toimintakertomus käsitellyksi. 
 
Puheenjohtajaksi vaihtui Sami Viitasaari. 

 
16. Toiminnan ja talouden suuntaviivat vuodelle 2023 

    
Kuultiin toiminnanjohtaja Heidi Lehikoisen esittely toiminnan ja talouden 
suuntaviivoiksi 2023. 
 
Puheenjohtaja avasi keskustelun. Pyydettyjä puheenvuoroja ei ollut. 

Päätettiin suuntaviivoista vuodelle 2023 hallituksen esityksen mukaisesti. 
 

17. Kokouksen päätöslausuma 
 

Kuultiin päätöslausumavaliokunnan puheenjohtaja Sonja Harmaalan esittely 
valiokunnan esityksestä kokouksen päätöslausumaksi.  
 
Tuuli Elokannas (Lounais-Suomi): Elokannas ehdotti, että säästöjä -sanat 
korvattaisiin sanalla leikkauksia. 
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Tarja Kaunismäki (Helsinki-Uusimaa): Kaunismäki kommentoi, että tekstistä 
rivistä 18 saa vaikutuksen, että olisimme ns. alakynnessä. Päätöslausumassa ei 
pidä olla kysymyksiä. Hän halusi siihen muutosta.  
 
Katja Maunula-Sairanen (työttömyyskassan hallituksen jäsen): Sairanen 
toivoi, että sana ”kampaamoala” vaihdetaan sanaksi ”hiusala”. 
 
Arto Halonen (Pirkanmaa): Halosen huomautti, että tekstistä puuttuu 
pilkkuja. Lisäksi on käytettävä sellaista kieltä, että se ymmärretään. Ei 
korulauseita eikä uussanoja.  
 
Sami Kymäläinen (Valtakunnalliset): Kymäläisen mielestä otsikko on 
muutettava esim. ”Nöyristelyn aika on ohi”, tai jotain muuta räväkämpää. 
Lisäksi hän ehdotti, että rivillä 7 eriarvoistava -sana vaihdetaan sanaksi 
kurjistava.  
 
Anni Hasunen (Lounais-Suomi): Hasunen ehdotti, että riville 18 lisätään 
”yhteisesti mukana”. 
 
Aleksi Pakarinen (Helsinki-Uusimaa): Pakarinen halusi tekstissä mainittuun 
perhevapaauudistuksen yhteyteen henkeä työnantajapuolen linjauksesta, joka 
on meneillään olevissa neuvotteluissa eriarvoistava, syrjivä ja 
työntekijävihamielinen.  
 
Päätöslausumavaliokunta kokoontui käsittelemään esitettyjä muutoksia. 
 
Päätöslausumavaliokunnan puheenjohtaja Sonja Harmaala esitteli muokatun 
päätöslausuman.  
 
Jouni Kelaranta (Helsinki-Uusimaa): Kelaranta ehdotti, että rivillä 27 sana 
toimeenpanemisesta muutetaan sanaksi täyttämisestä. Ja muutetaan toinen 
toimeenpaneminen lauseeksi ”odotamme vastuullisuuden osoitusta 
työnantajaliitoilta”.  
 
Tuuli Elokannas (Lounais-Suomi): Elokannas ehdotti, että rivillä 38 leikkausten 
tekeminen muutetaan muotoon työttömyysturvasta leikkaaminen. 
 
Hyväksyttiin päätöslausuma muutoksin. Todettiin, että päätöslausuma tulee 
pöytäkirjan liitteeksi.  

 
18.  Kokouksen päättäminen 

 
Valtuuston 2. varapuheenjohtaja Liisa Tamminen päätti kokouksen 
puheeseen:  
 
Viime syksyn valtuuston lopuksi mainitsin jotain kentän halusta ostovoiman 
parantamiseksi ja että hankitaan sitä. Mutta kierroksen 2 % jätti porukan 
kylmäksi kentällä. Mutta koneet ovat käynnissä loppuvuoden uusintaa varten. 
Kahistellaanko me tuulipukuja vai euromääräisten korotusten setelinippuja? 
Ajat ovat toki vaikeat, kuten aina. Mutta enää ei ole varaa jättää panosta 
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piippuun, koska meillä ei ole kohta enää jäseniä kenen puolesta me 
taistellaan. Laitetaan joulumyyjäisten aikaan pökköä pesään ja pannut 
kuumaksi. Ulkoiluhalua löytyy kyllä! 
 
Kiitoksia hyvästä kokouksesta! 
 
Kokous päätettiin 18.5. klo 10.38. 

 
 
VAKUUDEKSI 
 
 
 
  Sami Viitasaari  Liisa Tamminen 
  1. varapuheenjohtaja  2. varapuheenjohtaja 
 
   
 
 
 

Heidi Lehikoinen  Anu Valve 
  sihteeri   sihteeri 
 
 
 
 
 
  Lea Ikonen   Sari Pihlajaniemi  
  pöytäkirjan tarkastaja  pöytäkirjan tarkastaja  
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OSALLISTUJALUETTELO 
 

 
Valtuuston 
puheenjohtajat      
LAAKSO* SIRPA valtuuston puheenjohtaja  
VIITASAARI SAMI valtuuston 1. varapuheenjohtaja  
TAMMINEN LIISA valtuuston 2. varapuheenjohtaja    

  
Lounais-Suomi     

1 ELOKANNAS TUULI varsinainen jäsen 
2 HASUNEN ANNI varsinainen jäsen 
3 KUMPULAINEN TIIA varsinainen jäsen 
4 MÄENPÄÄ KAISA 2.henk.koht.varajäsen (Laine Tanja*) 
5 PIHLAJANIEMI SARI varsinainen jäsen 
6 ÖSTRÖM NINA varsinainen jäsen    

  
Pirkanmaa     

7 HARMAALA SONJA varsinainen jäsen 
8 NYMAN ANNE varsinainen jäsen 
9 NYTORP MAIJA varsinainen jäsen 

10 LUNDEN LEA 1.henk.koht.varajäsen (Salminen Soile*) 
11 VUORINEN-VILEN PÄIVI varsinainen jäsen    

  
Pohjois-Suomi     

12 KOIVUMAA KARI 3.henk.koht.varajäsen (Buska Johanna*) 
13 HANNIKAINEN EMMA varsinainen jäsen 
14 LAIHONEN LEENA yleisvarajäsen (Korhonen Panu*) 
15 RANTAESKOLA PÄIVI varsinainen jäsen 
16 RÖNTYNEN SUVI varsinainen jäsen 
17 SORONEN PAULA varsinainen jäsen 
18 TERVO JUHA-MATTI varsinainen jäsen    

  
Valtakunnalliset     

19 HALONEN ARTO varsinainen jäsen 
20 KUSMIN JOHANNA varsinainen jäsen 
21 LINDGREN TONI varsinainen jäsen    

 
 Helsinki-Uusimaa     

22 FOGELHOLM MIKAEL varsinainen jäsen 
23 HALLIKAS MARKO varsinainen jäsen 
24 HEINO TONI varsinainen jäsen 
25 HYPPÖLÄ LAURA varsinainen jäsen 
26 JUNTUNEN MARIA varsinainen jäsen 
27 KAUNISMÄKI TARJA varsinainen jäsen 
28 KELARANTA JOUNI varsinainen jäsen 
29 KUUSNIEMI PIIA varsinainen jäsen 
30 LEHTO MERJA varsinainen jäsen 
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31 OKKONEN JUHA varsinainen jäsen 
32 PAKARINEN ALEKSI varsinainen jäsen 
33 PESSI CHRISTA varsinainen jäsen 
34 PALIN JUHA 1.henk.koht.varajäsen (Sipola Minna*)    

  
Häme-Kaakkois-Suomi     

35 IKONEN LEA varsinainen jäsen 
36 RUOKONEN MIKKO yleisvarajäsen (Itkonen Timi*) 
37 KANKAANTÄHTI JANNE varsinainen jäsen 
38 LAURILA AIJA 1. henk.koht.varajäsen (Majander Teija*) 
39 KOJO HANNA-

MARINA 1. henk.koht.varajäsen (Lehikoinen Jenni*)  
    
Itä-Suomi     

40 RAMI-HÄMÄLÄINEN SUSANNA 1.henk.koht.varajäsen (Lapveteläinen 
Eija*) 

41 LESKINEN ULLA varsinainen jäsen 
42 MÄNNISTÖ VENLA varsinainen jäsen 
43 PUHAKKA HANNA varsinainen jäsen 
44 ROPPONEN-KORHONEN MINNA varsinainen jäsen    

  
Keski-Suomi-Pohjanmaa     

45 ERIKSSON MATS varsinainen jäsen 
46 KOKKO HEIDI varsinainen jäsen 
47 KUKKAMÄKI SIRPA 3. henk.koht.varajäsen (Parjanen Tiina*) 
48 SAUKKO PÄIVIKKI varsinainen jäsen 
49 TULISALO MARKKU varsinainen jäsen 
50 VAKKURI ARJA varsinainen jäsen    

  
Yleisvarajäsenet (nousevat äänivaltaisiksi ao. järjestyksessä) 

4 LAIHONEN LEENA LOUNAIS-SUOMI 
5 RUOKONEN MIKKO HELSINKI-UUSIMAA 
6 RUUSUNEN MARIKA ITÄ-SUOMI 
7 TIKKANEN* JANI HÄME-KAAKKOIS-SUOMI 
1 ISO-LÄHTEENMÄKI LAURI PIRKANMAA 
2 KYMÄLÄINEN SAMI VALTAKUNNALLISET 
3 ENQVIST TIINA VALTAKUNNALLISET 

    
 * este ilmoitettu   

 
AGALAR MELISA Hallituksen jäsen  
ALATALO KIMMO Hallituksen jäsen  
FORSMAN JANNE Hallituksen jäsen  
HEIKKINEN SINI Hallituksen jäsen  
JAATINEN SEIJA Hallituksen jäsen  
KILPINEN LILLI Hallituksen jäsen  
KORHONEN MARJO Hallituksen jäsen  
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KYRÖ PIIA Hallituksen jäsen  
LEIVISKÄ MARJA-

TERTTU Hallituksen jäsen  
LÄHDESNIEMI MARKO Hallituksen jäsen  
PUOTSAARI TARJA Hallituksen jäsen  
VEHMAS PÄIVI Hallituksen jäsen  
FAGERSTRÖM ULLA Hallituksen yleisvarajäsen  
ISOKOSKI SAULI Hallituksen yleisvarajäsen  
LAAKKONEN HEIKKI Hallituksen yleisvarajäsen  
KORVA JOUNI Työttömyyskassan 

hallituksen jäsen  
KILLSTRÖM ERJA Työttömyyskassan 

hallituksen jäsen  
MAUNULA-SAIRANEN KATJA Työttömyyskassan 

hallituksen jäsen  
HEIKINEN JURI Työttömyyskassan 

hallituksen yleisvarajäsen  
LEMPINEN MERJA Työttömyyskassan 

hallituksen yleisvarajäsen  
KUUSISTO TIINA Työttömyyskassan 

hallituksen yleisvarajäsen  
ERKAMAA HANNA aluepäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
HOIKKALA RAIMO pääluottamusmies Palvelualojen ammattiliitto 
IMMONEN ULLA aluepäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
KALLIORINNE RISTO järjestöjohtaja Palvelualojen ammattiliitto 
KOSKI JARNO aluepäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
LEHIKOINEN HEIDI toiminnanjohtaja Palvelualojen ammattiliitto 
LEHTIMÄKI NORA puheenjohtajan assistentti Palvelualojen ammattiliitto 
LEPPÄKANGAS SIRPA sopimusasiantuntija Palvelualojen ammattiliitto 
MATTILA JUKKA talousjohtaja Palvelualojen ammattiliitto 
MOILANEN MARJO it-asiantuntija Palvelualojen ammattiliitto 
NIKULA KIMMO henkilöstöpäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
NISSILÄ ILKKA kassanjohtaja Palvelualojen työttömyyskassa 
NUMMIOLA JUHO luottamusmies Palvelualojen työttömyyskassa 
OJALA JUHA neuvontapäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
PENDERS ELISA aluepäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
PIIROINEN TIMO viestintäjohtaja Palvelualojen ammattiliitto 

REPONEN EVELIINA 
yhteiskuntasuhteiden 
vastaava Palvelualojen ammattiliitto 

ROUHIAINEN AKI järjestämiskoordinaattori Palvelualojen ammattiliitto 
RÖNNI-SÄLLINEN ANNIKA puheenjohtaja Palvelualojen ammattiliitto 
SALLINEN MINTTU viestintäpäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
SALMIVUORI MARJA projektipäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
SPARF JOHANNA aluepäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
TERHO SIRKKU toimistovastaava Palvelualojen ammattiliitto 
VALVE ANU hallintosihteeri Palvelualojen ammattiliitto 
WESTMAN MERJA koulutuspäällikkö Palvelualojen ammattiliitto 
JÄRVINEN PETRI seuraaja  

http://pamvision/search.whtml?session=48140f275f34ee7b70d3710f466b4152&dosearch=1&t1=P&s1=Yhteiskuntasuhteiden+vastaava
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ESITYSLISTA  
 

1.  Kokouksen avaus 
 

2.  Läsnäolijoiden toteaminen 
 

3.  Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus 
 

4.  Kokousvirkailijoiden valinta 
 
  4.1. Sihteerit (2)   
  4.2. Pöytäkirjantarkastajat (2) 

4.3. Ääntenlaskijat (5) 
4.4. Menettelytapavaliokunta 

  4.5. Päätöslausumavaliokunta (7+1+1)  
  4.6. Vaalivaliokunta (7+2) 
   
 

5.  Kokoussääntöjen hyväksyminen 
 
6.  Kokouksen esityslistan hyväksyminen  
 
7. Puheenjohtajan ajankohtaiskatsaus ja yleiskeskustelu 
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PUHEENJOHTAJA ANNIKA RÖNNI-SÄLLISEN PUHE 17.5.2022 

  

Hyvät valtuutetut,  

onpa mukava nähdä teidät kaikki! Edellisestä kokouksesta on kulunut tasan kuusi kuukautta ja paljon on 
ehtinyt tapahtua niin PAMissa kuin erityisesti ympäröivässä maailmassa.   

Olemme koko tämän puoli vuotta neuvotelleet työehtosopimuksia. Neuvottelukierros alkoi viime syksynä 
hiihtokeskus- ja ohjelmapalvelualoilla, joissa oli juuri ennen syysvaltuustoa päästy sopimusratkaisuun. 
Viimeinen neuvoteltava sopimus koski apteekkilaisia ja se hyväksyttiin juuri ennen vappua. 
Työehtosopimuksia neuvottelimme yhteensä 25 kappaletta.  

  

Työehtosopimusratkaisut eivät synny yksinomaan neuvottelupöydässä meidän neuvottelijoiden toimesta, 
vaan ne kaikki vaativat paljon työtä niin tavoitevalmistelussa, järjestöllisten valmiuksien kehittämisessä kuin 
tästä kaikesta viestimisessäkin. Tätä työtä on tehty työpaikoilla, osastoissa, sopimusalatoimikunnassa, 
alueilla ja keskustoimistossa.  Isot kiitokset sekä PAMin henkilökunnalle, että teille kaikille siitä, että olitte 
#mukana!     
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Kaikkien neuvottelukierroksen kiemuroiden läpikäyminen tässä ei ole valitettavasti mahdollista – paitsi jos 
haluatte istua minua kuuntelemassa tämän koko loppupäivän. Kierrokseen kuitenkin mahtui sekä nopeita 
käänteitä että tuskallisen hidasta etenemistä, sekä yllättäviä että ennalta-arvattavia vaiheita ja 
neuvottelutuloksia ilman lakon uhkaa mutta myös sovintoehdotusten kautta syntyneitä sopimuksia. Tämä 
moninaisuus kertoo ainakin alojen ja niiden työnantajaliittojen eroista sekä erilaisesta 
neuvottelukulttuurista eri aloilla. Sen sijaan se ei kerro mitään siitä, miten PAMissa suhtaudumme eri 
aloihin tai jäseniimme. Jokaisen sopimusratkaisun takana on paljon työtä ja arvioita siitä, miten kussakin 
tilanteessa ja neuvottelussa saavutamme jäsenten kannalta parhaan mahdollisen lopputuloksen. Helpolla 
ratkaisut eivät syntyneet missään.  

Neuvottelujemme taustalla vaikutti aluksi viime syksyn vääntö niin sanotun yleisen linjan muodostumisesta. 
Ensin kiisteltiin siitä, syntyykö se metsäteollisuudessa tehdyistä yrityskohtaisista ratkaisuista, sitten 
jännitettiin saavuttaako teknologiateollisuuden uusi työnantajaliitto riittävää jäsenmäärää, jotta 
Teollisuusliitto lähtisi sen kanssa neuvottelemaan. Lopuksi nähtiin vielä eri keskusjärjestöjen liittojen välisiä 
erilaisia ratkaisuja. Niiden perusteella me muut sitten kävimme kädenvääntöä siitä, mikä se yleinen linja 
missäkin sopimuksessa on.  

Kaupan alan ratkaisumme olikin merkittävä. Loimme sillä pohjan 2 prosentin yleiskorotuksesta, joka 
maksetaan kaikille. Muiden liittojen ratkaisuthan olivat sisältäneet paikallisen 
erän. Työehtosopimusneuvottelut ovat meidän ydintekemistämme ja niiden kautta liiton jäsenillä on 
mahdollisuus yhdessä vaikuttaa omiin työehtoihinsa. Nyt on syytä kysyä ja arvioida, kuinka me 
onnistuimme tässä perustehtävässämme.  

  

Miten meni noin niin kuin omasta mielestä? Hyvin ja toisaalta huonosti. Tärkeimpänä tavoitteena tälle 
kierrokselle asetimme syksyllä sen, että saamme kaikki alojemme työehtosopimukset neuvoteltua ja 
palkankorotukset ja vähimmäistyöehdot siten turvattua. Tässä onnistuimme. On hyvä pitää mielessä, että 
se ei ole itsestäänselvyys.    

Kierroksen alusta tammikuulle asti maailma oli kovin toisen näköinen kuin nyt. Kukaan ei osannut arvata 
Venäjän hyökkäävän Ukrainaan. Ukrainan sota varjostaa nyt talouden kasvunäkymiä ja inflaatio laukkaa.   
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Pienituloisten asema on todella hankala, ruoan ja polttoaineiden hinnat ovat nousseet. Ihmisten käyttöön 
jää palkankorotuksista huolimatta vähemmän rahaa kuin aikaisemmin. Neuvottelumallimme Suomessa on 
tällä hetkellä ajallisesti hajautunut, mutta sisällöllisesti työnantajien tiukasti valtakunnansovittelijan 
toimiston tuella koordinoima rakennelma. Nämä vartioivat sopimuskierroksen päänavaajan roolia ja sen 
kunnioittamisessa on sinänsä vissi järki. Tällaisenaan malli ei kuitenkaan toimi. Ensinnäkin yleinen linja ei 
ole yhteinen linja, koska sitä ei sovita yhdessä. Lisäksi se on joustamattomampi kuin koskaan edes 
keskusjärjestösopimusten aikaan. Ei riitä, että EK vahtii palkankorotusten suuruutta, vaan samaan muottiin 
on pitänyt saada myös sopimuskausien pituus ja palkankorotusten ajankohdat. Lisäksi joka ikiselle halutulle 
työehtojen muutokselle lasketaan hinta, joka vähennetään palkankorotuksesta. Tämän EK:n linjan 
mukaisesti toimii myös sovitteluinstituutio, eikä lakkojenkaan kautta tule liikkumavaraa.  Näin työehtojen 
kehittäminen on käytännössä jäädytetty ja palkkaerojen kasvu on leivottu sisään systeemiin. Samat 
prosenttikorotukset, kun tuovat pienipalkkaiselle vähemmän euroja. 2 % kahdentuhannen euron palkasta 
on 40 euroa, tuplapalkasta se on tuplat eli 80 euroa.    

Hyvät ystävät, tämä ei ole oikein eikä tämä näin voi jatkua!  

  

Toimintatapoja on muutettava, sillä muutoin koko neuvottelujärjestelmä ja sovitteluinstituutio menettää 
uskottavuutensa. Työehtojen kehittämisen ja palkkaerojen vähentämisen on oltava mahdollista!  

Ehdotin vappupuheessani muille ammattiliitoille, että asetetaan tuleviin neuvotteluihin yhteinen 
euromääräinen palkankorotustavoite ja koordinoidaan sen toteutumista. Tällä tavoin kaventaisimme alojen 
välisiä palkkaeroja ja toisimme solidaarisuuden takaisin palkkapolitiikkaan. Lisäksi se olisi tärkeä keino tässä 
taloustilanteessa kohdentaa palkankorotuksia nimenomaan sinne, missä ostovoiman heikentymisellä on 
kaikista vakavimmat seuraukset. Se tietää köyhyyttä ja kurjuutta, jos rahat riittävät ennestään vain 
välttämättömään. Isompipalkkaisen on mahdollista vähentää kulutustaan. Ostovoiman lisäämiseksi 
voitaisiin myös kilpailukykysopimuksessa työntekijöiden harteille siirretyt sosiaaliturvamaksut palauttaa 
takaisin työnantajien harteille, niin kuin Riku Aalto on esittänyt.  
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Meillä jäi kaikilla aloilla tes-kierroksella auki, miten elokuun alussa voimaantuleva perhevapaauudistus 
siirretään meidän työehtosopimuksiimme. Sovimme, että kevään mittaan perhevapaan palkkaa koskevat 
määräykset uudistetaan. Työ on aloitettu kaupan sopimuksesta, josta muualla voitaisiin ottaa 
mallia. Uudistuksessahan äideille merkityn 40 arkipäivän raskausvapaan päälle tulevien 
vanhempainvapaiden käytöstä vanhemmat voivat päättää hyvin vapaasti. Meidän lähtökohtamme on ollut 
lainsäädännön hengen mukaisesti, että vanhemmat voisivat päättää keskenään siitä, miten 
vanhempainvapaata käyttävät. Palkkaa maksettaisiin yhteensä enintään yhtä pitkältä ajanjaksolta kuin 
nytkin ja palkan olisi saanut se vanhemmista, joka vapaata käyttää. Meillä on ollut valmius siihenkin, että 
sopisimme työnantajalle aiheutuvien uusien kustannusten niistämisen jostain toisaalta. Oletimme, että 
tämä sopisi työnantajillekin: että alalla työskentelevät isät saisivat perhevapaiden osalta lisää palkallisia 
päiviä ja työnantajat vastaavan säästön kustannuksissa toisaalla. Mutta ei. Työnantajaliiton mukaan jää 
kuulemma liikaa tilaa väärinkäytöksille. Työnantajaliiton ehdotus on ottaa palkallista aikaa äidiltä pois ja 
siirtää se isälle.  Edes rahalla työnantajat eivät siis halunneet edistää tasa-arvoa, toteuttaa lainsäätäjän 
tahtoa ja saada perhevapaista aiheutuvia kustannuksia jakautumaan tasaisemmin nais- ja miesvaltaisten 
alojen kesken.   

Nyt näyttää siltä, ettei EK:n koordinaatio ei rajoitu pelkkiin kustannusvaikutuksiin. Viime päivinä on alkanut 
näyttää, että se ulottuu nyt myös tes-määräysten sisältöihin. Meillä on syksyllä edessä neuvottelu toisen 
vuoden palkkaratkaisusta. Jos emme siinä onnistu, voidaan koko työehtosopimuskin irtisanoa. Katsotaan 
nyt sitten.   

Toverit,   

olemme valitettavasti pidemmän aikaa joutuneet kamppailemaan laskevan jäsenmäärän kanssa. Asialle 
löytyy monia syitä, ja monet niistä ovat tapahtuneet meistä riippumatta. Vuosien ajan työelämä, 
neuvottelujärjestelmä, media ja yhteiskunnan yleinen ilmapiiri ovat kaikki muuttuneet meidän 
kannaltamme huonompaan suuntaan.  Me haluamme tietenkin vaikuttaa näihin muutoksiin. Vaikeus 
asiassa on se, että mitä vähemmän meillä on jäseniä, sitä vähemmän meillä on vaikutusvalta ja resursseja. 
Heikkenemisen kierre uhkaa. Onneksi on kuitenkin asioita, joihin pystymme itse vaikuttamaan ja 
oikaisemaan kierteen. Olemmehan itsekin jäseniä. Jo se osoittaa, että jäsenyydelle on perusteita.  
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Mitä ne perusteet ovat? Miksi joku liittyy liittoon? Ajattelen, että pohjimmiltaan jäsenen tulee kokea 
jäsenyys hyödylliseksi ja koko järjestön toiminta sellaiseksi, että haluaa tukea sen työtä. Jäsenyyden 
vaatimien panosten – vaikkapa jäsenmaksujen tai käytetyn ajan – pitää olla oikeassa suhteessa siitä saatuun 
hyötyyn. Maksavan jäsenen on myös koettava, että häntä arvostetaan.   

Tiedättekö,   

näistä kaikista asioista on kysymys uudistus- ja kehittämishankkeissamme, joita on monta.   

Ystävät, esityslistallanne on päättää, miten valmistelemme syksyn valtuustoa varten päätöstä PAMin 
jäsenmaksusta. Nyt asiaa on selvitetty perin pohjin. On tullut selväksi, ettei yksin jäsenmaksun suuruus ole 
ratkaisevaa jäsenyydessä. Merkittävää on se, mitä jäsenmaksulla saa. Jäsenmaksun maksamisen pitää sujua 
mahdollisimman helposti ja rahalle pitää saada vastinetta.  

Olennainen osa valtuustossa käytävää pohdintaa onkin se, miten PAMilla riittää resursseja pitää yllä 
palvelujaan. Siinä jäsenmaksuista kertyvä raha on aivan oleellinen.  Jäsenmaksujen kanssa yhtäaikaisesti 
onkin arvioitava myös palveluja ja meneillään onkin myös palvelujen kehittämisprojekti. Siinä paneudutaan 
siihen, että jäsenet saavat tarvitsemiaan palveluja ja ne ovat laadukkaita. Palvelu ei meidän kaltaisessamme 
järjestössä ole vain jotain ekstraa. Lähes kaikki toimintamme on jostain näkökulmasta palvelua, ja siksi kyse 
on paljolti siitä, miten toimimme ja miten toteutamme tuon kaiken mahdollisimman tehokkaasti ja 
laadukkaasti jäsentä ymmärtäen.   

Käynnissä on myös verkkosivujen uudistaminen. Se voi kuulostaa sivujuonteelta, mutta verkkosivujen 
avullakin vaikutamme siihen, miten asioita suomalaisessa työelämässä hoidetaan ja millaisena PAM 
näyttäytyy sekä jäsenille että muualle yhteiskuntaan. PAM.fi sivuilla on kuukaudessa keskimäärin 200 000 
kävijää ja 700 000 yksittäisen sivun avausta. Luetuimpia sivuja ovat työehtosopimukset.   

Meillä on nyt käynnistynyt myös johtamisen ja organisaatiokulttuurin muutoshanke.    
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Olemme havainneet, että muutostarpeita on, mutta Helsingin Sanomien juttu muutama kuukausi sitten oli 
viimeinen kimmoke, joka sai tämän hankkeen liikkeelle. Hankkeen tavoitteena on raikastaa koko PAMin 
organisaatiokulttuuri vastaamaan tämän päivän vaatimuksia. Me elämme yhä monimutkaisemmassa 
maailmassa kohdaten yhä monimukaisempia ongelmia ja pärjääminen edellyttää sitä, että toimimme 
yhteisesti määriteltyjen linjausten mukaisesti kaikki samaan suuntaan. Jotta voimme hoitaa jäsenten asioita 
parhaalla mahdollisella tavalla, tarvitsemme tähän myös sitoutuneen ja ammattitaitoisen henkilökunnan, 
joka ansaitsee hyvää johtamista ja esihenkilötyötä ja jolle haluamme olla entistä parempi työpaikka.   

Iso tänään päätettävä asia on sääntöuudistus. Säännöt ovat meidän perustuslakimme. Ne määräävät, miten 
ja kuka asioista päättää, miten meillä jäsendemokratia toteutuu. Niiden pohjimmainen tarkoitus on taata, 
että PAMin perusajatus voi toteutua mahdollisimman hyvin. Toivon, että tästäkin aiheesta käydään avointa 
ja monipuolista keskustelua!    

Ystävät hyvät,  

  

liittokokouksestamme on kulunut kolme vuotta. Samoin kolme vuotta on kulunut edellisistä 
eduskuntavaaleista. Vaalien jälkeinen hallituspohja tuntui Sipilän pakkolakihallituksen jälkeen melkein 
paremmalta kuin mitä kukaan uskalsi toivoa. Hallitusohjelman myötä odotimme saavuttavamme monia 
pamilaisille tärkeitä asioita. Maailma kuitenkin yllätti meidät kaikki. Silloin ei osattu todellakaan odottaa, 
että tulee maailmanlaajuinen pandemia, jonka patoaminen vie suuren osan hallituksen toimintakyvystä.  Se 
saattoi meidät paikka paikoin napit vastakkain hallituksen kanssa, kun hallituksen kyky ei riittänyt 
hoitamaan asioita rajoitusten piirissä olevien työntekijöiden kannalta oikeudenmukaisesti.   

Pahempaa oli kuitenkin vielä tulossa. Kun pandemia lopulta kahden vuoden jälkeen alkoi helpottamaan, 
päätti Venäjä hyökätä Ukrainaan. Se ravisuttaa kaikkea ympärillämme.  Nyt Suomen hallitus on tehnyt 
historiallisen uuden linjauksen, ja on viemässä Suomea Natoon. Marinin hallitus on selvinnyt hyvin 
maailmaa mullistavista asioista. Käsillä on koko ajan ollut asioita, joita ei ole tehty koskaan ennen.   

Ystävät,    

tavalliselle ihmiselle tärkeää on rauha. Se luo puitteet hänen elämälleen. Arjessa mielessä ovat kuitenkin 
arjen asiat.  
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Marinin hallitus on kaikesta huolimatta saanut eteenpäin myös tärkeitä arjen ja työelämän asioita. Hallitus 
käänsi pitkään jatkuneet koulutusleikkaukset koulutusinvestoinneiksi. Meillä on uusi yt-laki ja 
perhevapaalaki. Ulkomaisen työvoiman hyväksikäytön torjumisessa päästiin eteenpäin, mutta panostusta 
esimerkiksi valvontaan tarvitaan jatkossakin entistä enemmän.  Eduskunnassa on parhaillaan käsittelyssä 
nollatuntisopimuksia suitsiva lakimuutos, joka mm. kieltää nollatuntisopimusten käytön, mikäli yrityksen 
todellinen työvoiman tarve on isompi.  Alipalkkaukseen puuttumista pyritään vielä helpottamaan ja 
lausuntokierroksella on työsopimuslain muutos, jolla pitäisi selkeyttää rajaa työntekijän ja yrittäjän välillä. 
Asia on tärkeä erityisesti alustataloudessa. Valitettavasti on sanottava, että näyttää siltä, ettei 
näennäisyrittäjyyden ongelmat tällä ratkea.   

Tehtävää siis riittää tulevinakin vuosina. Seuraavat eduskuntavaalit ovat monen työelämän asian kannalta 
todella tärkeät. Muutosten suunta kääntyy nopeasti.  

Vielä tällä kaudella, tänä keväänä on yksi aivan erityinen ongelma kuitenkin käsissämme. Se on 
työttömyysturvan euroistaminen.  Se tuli julkisuuteen osana hallituksen työllisyystoimien pakettia. Sitä oli 
kehitelty ay-liikkeenkin toimin helpottamaan työttömyysturvan hakemista ja maksamista. Enää ei 
syynättäisi viikoittaisia työtunteja osa-aikatyöntekijän hakiessa soviteltua 
työttömyyspäivärahaa.  Työssäoloehto kertyisi ja sovittelu tehtäisiin tulojen perusteella ja tieto tulisi 
parhaassa tapauksessa suoraan tulorekisteristä tai palkkatodistuksesta.  Nyt näyttää kuitenkin 
pahalta. Euroistaminen on valmistelussa muuntumassa työttömyysturvan leikkaukseksi. Se uhkaa heikentää 
pienituloisten osa-aikatyötä tekevien ja luovien alojen työntekijöiden turvan tasoa.  Tämä ei käy. Pätkätöitä 
tekevien toimeentulon heikentäminen ei ole lääke työllisyyteen. Se ei ole lääke mihinkään.  Se tekee 
kipeäksi.  Hallituksella on jo hyviä näyttöjä siitä, että työllisyystavoitteisiin voi päästä ilman raippaa. Nyt sen 
olisi on varmistettava, ettei euroistamisen mallikaan johda päivärahan heikennyksiin. Jos niin käy, se ei 
lupaa hyvää vaalituloksellekaan.   
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Hyvät valtuutetut,    

  

tänä keväänä on uutisoitu suomalaisten maanpuolustustahdon olevan nousussa. Minusta on hyvä kysyä, 
mitkä ovat ne asiat, joita Suomessa haluamme puolustaa. Yleisesti ottaen me suomalaiset arvostamme 
omaa hyvinvointivaltiotamme. Arvostamme demokratiaamme. Me myös luotamme toisiimme enemmän 
kuin muissa maissa keskimäärin luotetaan. Nämä kaikki kolme - demokratia, hyvinvointivaltio ja 
kansalaisten keskinäinen luottamus - kuuluvat yhteen, ne vahvistavat toisiaan. Ne voidaan myös menettää, 
mutta siihen emme suostu. Me pidämme niistä kiinni. Meidän pitää vahvistaa sellaisia rakenteita ja 
toimintatapoja, jotka lisäävät yhteistyötä ja rauhan mahdollisuuksia maailmassa. Epäoikeudenmukaisuus 
aiheuttaa konflikteja, osattomuus nostaa vihaa. Siksi meidän on toimittava niiden 
poistamiseksi. Hyvinvointivaltio ei toteudu vain puheissa tai rakenteissa, vaan ihmisten on voitava kokea se 
omassa elämässään. Ihmisen on voitava tuntea, että häntä arvostetaan, että hän pystyy vaikuttamaan 
omaan ja läheistensä elämään ja että hänestä pidetään hädän hetkellä huolta. Kun kaikki pidetään mukana, 
kaikilla on tahto ja syy myös puolustaa maataan.  Ammattiyhdistysliikkeen toiminta perustuu yhdessä 
tekemiseen, siihen että jokaisella on mahdollisuus vaikuttaa omaan elämäänsä. Yksin työntekijä on 
työnantajaansa nähden heikko, mutta yhdessä toimien työntekijät osallistuvat oman työelämänsä ja 
yhteiskunnan kehittämiseen. Ammattiyhdistysliike on osa demokratiaa. Vahvistakaamme sitä myös tämän 
kokouksen aikana. 

Hyvää kokousta meille kaikille!   
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PÄÄTÖSLAUSUMA 18.5.2022 
 
Nyt riittää, sanelun aika on ohi! 
 
Palvelualoillakin tarvitaan #palkkapäivä. Tämä tarkoittaa sitä, että on aika muuttaa tapaa, jolla alojemme 
työehdoista sovitaan.  Me olemme väsyneet saneluun ja joustamattomaan tapaan, jolla työnantajat 
valtakunnansovittelijan toimiston tuella säätelevät yleistä linjaa. 
Tällä hetkellä yleisesti käytössä oleva yleinen linja ei ole yhdessä sovittu, vaan näyttäytyy meille 
työnantajapuolen sanelemana. Tämä linja on joustamaton ja eriarvoistava: pienituloiselle 
prosenttimääräisestä korotuksesta jää käteen vain senttejä, kun suurituloiselle korotus on merkittävä. 
Nykyisessä maailmantilanteessa pelkkä hintojen nousu on syönyt korotuksen sisäänsä jo 
moninkertaisesti.  Hintojen nousussa ei ole kyse siitä, että joutuu karsimaan ostoskorinsa sisältöä, vaan 
siitä, että arki muuttuu selviytymistaisteluksi, jossa karsimaan joudutaan pakollisista menoista. 
Maaseudulla ja laitakaupungeissa asuvat palvelualan työntekijät eivät voi valita kuinka kulkevat töihin, vaan 
oma auto on usein välttämätön. Julkista liikennettä ei useimmiten yksinkertaisesti ole saatavilla palvelualan 
vaihtelevien työaikojen mukaisesti.  PAM on tehnyt muille liitoille esityksen yhteisen 
palkankorotustavoitteen sopimisesta ja sen koordinoimisesta, jotta palkankorotuksiin saataisiin 
oikeudenmukainen linja. Koordinaation avulla voidaan tehokkaasti vähentää alojen välisiä palkkaeroja ja 
tuoda solidaarisuus takaisin palkkapolitiikkaan. Liittojen yhteisvoima on valtava, ja sitä tulee hyödyntää 
paremmin. 
 
Pelkkä raha ei kuitenkaan riitä. Alan työolot on laitettava kuntoon, jotta palvelualoilla halutaan tehdä töitä 
myös tulevaisuudessa. On sovittava uusia työehtosopimuksia esimerkiksi hiusalalle, palautettava 
kilpailukykysopimuksessa työntekijöiden harteille ulkoistetut sosiaaliturvamaksut takaisin työnantajille, ja 
varmistettava, että alalla työskentely on turvallista kaikille. Viime vuosina mediaan nousseita hälyttäviä 
tapauksia palvelualojen työoloista ei saa tulla enempää, vaan muutosten on tapahduttava oikeasti. On 
helppo olettaa, että näistäkin asioista voidaan ongelmitta yhdessä sopia neuvottelemalla. Pöyristyttävä 
esimerkki on kuitenkin tämänhetkinen neuvottelutilanne syyskuussa voimaantulevan 
perhevapaauudistuksen toteutuksesta palvelualoilla. Vaadimme, että neuvotteluissa kunnioitetaan 
uudistuksen henkeä myös alakohtaisesti ja perheille annetaan aidosti yhdenvertainen mahdollisuus jakaa 
perhevapaat perheen kesken. Odotamme vastuullisuuden osoitusta työnantajaliitoilta. Vielä tällaista ei ole 
neuvotteluissa löytynyt. 
 
Työolojen lisäksi on muutettava yhteiskuntamme rakenteita, jotta myös suuria uudistuksia saadaan tehtyä. 
Marinin hallituskausi on edennyt vauhdilla. Maailmanlaajuinen pandemia sekä Ukrainan sota ovat 
asettaneet haasteita, joiden paineessa on silti tehty kunnianhimoisesti töitä. Tämä kunnianhimo ei 
kuitenkaan saa loppua kesken, sillä vielä on hallituksella runsaasti tehtävää ja korjattavaa. Tällä hetkellä 
hallituksen tuleva esitys euroistamisesta on sellainen, että säästöt haetaan pienituloisen ja epäsäännöllistä 
työtä tekevän taskusta. Työttömyysturvasta leikkaaminen tällä tavoin on kestämätöntä ja väärin. 
Palvelualan työntekijät tukeutuvat Marinin hallituksen lupaukseen kehittää työelämää oikeudenmukaisesti. 
Nyt ei ole oikea aika painaa jarrua, vaan aloitetut uudistukset esimerkiksi alipalkkaukseen puuttumisesta on 
vietävä vauhdilla maaliin. 
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